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Mission in Kosovo
o s c e

��Parlamenti iz jugoistočne Evrope 
  sastaju se u Sarajevu

��Tri parlamenta podr�avaju 
  Skup�tinu Kosova

��Zakon o diskriminaciji na razmatranju
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Upečatljiva scena obele�ila je taj dan, treći oktobar 2003. godine u Sarajevu. Parlamentarci 
iz jugoistočne Evrope sastali su se u rezidanciji �Konak�, mestu gde je 1914. godine 
umro Franc Ferdinand, krunisani austrougarski princ. Atentat na njega bio je presudan 
momenat koji je prethodio prvom svetskom ratu. Posle skoro 90 godina na tom istom 
mestu parlamentarci iz celog regiona, od Beča do Sofije, od Tirane do Beograda, sastali su 
se da razgovaraju u zajedničkim problemima vezanim za dru�tveno-ekonomski razvoj i 
smanjenje siroma�tva. 

Kosovska delegacija se, predvođena profesorom Dacijem, sastala sa kolegama iz 10 drugih 
parlamenata. Multilateralni okvir ove konferencije, koju je organizovao OEBS, omogućio je 
diskusije u radionicama na tehničkom nivou, uvodeći stručnost specijalizovanih odbora, 
koji uključuju poslanike sa Kosova i iz Srbije. Vi�e o ovome, kao i o mi�ljenjima o ovoj 
konferenciji i njenim rezultatima, koji nagla�avaju potrebu da se kosovski poslanici vi�e 
anga�uju u direktnim razgovorima sa svojim kolegama iz regiona o praktičnim pitanjima, 
mo�ete naći u člancima u ovom broju.

Po�to je ovo poslednji broj ISP-a u ovoj godini, mogu se naći informacije o različitim 
aktivnostima na izgradnji kapaciteta sa Skup�tinom, a posebno prezentacija programa 
podr�ke tri parlamenta, koje finansira Evropska agencija za rekonstrukciju (EAR). Naćićete 
i intervjue i članke raznih članova Skup�tine i ministra prosvete koji je sa skup�tinskim 
odborom za obrazovanje posetio Nemačku.

OEBS-ovo odeljenje za demokratizaciju i sve partnerske organizacije Inicijative za podr�ku 
Skup�tini (IPS) posvećene su jačanju Skup�tine. Ovaj broj donosi vesti o tome. Va�a 
mi�ljenja su jako dobrodo�la.

Franklin De Vriz,
Koordinator inicijative za podršku Skupštini

Reč urednika

Hvala vam Friedhelme i Rita !

Posle dve i po godine po�rtvovanog rada na Kosovu  dr 
Friedhelm Fri�en�lager se vraća u Austriju. Kao biv- 
�i austrijski ministar odbrane i biv�i član Evropskog 
parlamenta, dr Fri�en�lager je izuzetno doprineo radu 
OEBS-ove misije na Kosovu, prvo kao načelnik odseka 
za političke stranke, zatim kao direktor odeljenja 
za demokratizaciju. On je budno pratio de�avanja 
u kosovskoj Skup�tini i podsticao rad Inicijative za 
podr�ku Skup�tini (IPS).

I Rita Taforn napu�ta Kosovo. Ona je preko tri godine 
radila u OEBS-ovoj misiji, prvo u odeljenju za izbore, a 
zatim u timu odeljenja za demokratizaciju za podr�ku 
centralnoj Skup�tini. Sa puno energije i entuzijazma 
organizovala je sastanke sa članovima Skup�tine i 
njenim radnicima te značajno doprinela koordinisanju 
rada sa raznim parlamentima, fondacijama i 
kancelarijama dr�ava. Bila je jedna od pokertačkih 
snaga Inicijative za podr�ku Skup�tini (IPS) i članovi i 
radnici Skup�tine je jako po�tuju.

Friedhelm i Rita, hvala mnogo na va�em doprinosu. 
�elimo vam puno sreće u va�em radu u narednim 
godinama. Nadamo se da ćete i ubuduće posećivati 
Kosovo. 
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Tri parlamenta poma�u kosovsku Skup�tinu
Osamnaestomesečni program podr�ke Evropske agencije za rekonstrukciju (EAR) Skup�tini Kosova sada je postao operativan. Konzorcijumu tri evropska 

parlamenta, uključujući francusku Narodnu Skup�tinu, nemački Bundestag i belgijsku Komoru predstavnika, zajedno sa međunarodnim pariskim Institutom 
odbrane (La Défense), povereno je izvr�enje programa. Tim stručnjaka, na čelu sa gospodinom Nikolom Mazioom, profesorom javnog prava iz Francuske, je 

nedavno preuzeo njegov rad. IPS je razgovarao sa njim i jo� dvojicom članova njihovog tima, gospodinom Alfredom Dre�erom, biv�im �efom kadrovske slu�be 
u nemačkom Bundestagu i profesorom Hajnrihom Grose-Senderom, biv�im Generalnim sekretarom Landtaga za Severnu Rine Vestfaliju.

Intervju obavio Dejvid Bersted iz kancelarije za politička pitanja OEBS-ove misije na Kosovu

Pre svega, profesore Mazio, 
recite nam ne�to o timu 
koji će sprovoditi ovaj 
projekat.

Nikola Mazio: Tim, koji 
se sastoji od vođe tima, 
tri glavna stručnjaka, od 
kojih su dvojica danas ovde, 
i trećeg, gospodina Petera 
Vanhutea, biv�eg člana bel- 
gijske Komore predstavnika 
(Chambre des Représen-
tants) biće nadle�an za sva 
pitanja nabavke i logistike. 
Tim takođe uključuje dva 
domaća administrativna 
asistenta, dva prevodioca i 
jednog domaćeg stručnja- 
ka, čiji će prvenstveni za- 
datak biti da proverava usk-
lađenost kosovskih zakona 
sa evropskim standardima. 
Pored toga, imaćemo hono-
rarne saradnike, kako me- 
đunarodne tako i domaće.

Sa kojim ćete domaćim 
i kojim međunarodnim 
stručnjacima sarađivati?

N.M.: Trenutno pronala-
zimo domaće stručnjake iz 
akademske zajednice i osta- 
lih sektora dru�tva. Cilj je 
ne samo da se u Skup�tinu 

dovedu ljudi sa relevantnim 
iskustvom, nego i da se 
osigura da Skup�tina odr- 
�ava i jača veze sa kosovs- 
kim građanskim dru�t- 
vom. �to se tiče međuna-
rodnih stručnjaka, inte-
resantno je reći da su svi 
stručnjaci koji rade na 
projektu javni radnici, ve- 
ćinom iz tri parlamenta 
koja su uključena u ovaj 
projekat. Činjenica da to 
nisu privatni konsultanti, 
kao �to je često slučaj 
sa programima koje vodi 
Evropska Unija, sigurno će 
dovesti do različitih pris- 
tupa odnosu sa članovima 
i radnicima skup�tine. Ovi 
stručnjaci su ljudi koji čine 
deo svojih dotičnih insti-
tucija u zemljama iz kojih 
dolaze, �to će skup�tini 
omogućiti da uči na iskust-
vima iz prve ruke, a takođe 
i pomoći da se uspostave 
veze koje će, nadamo se, 
ostati bliske i kada sada�nji 
projekat bude bio zarv�en. 
Ja to iskreno �elim, i na- 
dam se da će se honorarni 
stručnjaci vratiti u svoje 
institucije sa lepim uspo- 

menama i simpatijama za 
Kosovo i njegovu skup�-
tinu.

Da li konzorcijum parla- 
menata koji vi predsta-
vljate ima neko drugo 
iskustvo u ovoj vrsti rada 
u jugoistočnoj Evropi ili 
drugim krajevima? 

N.M.: Da znate da imamo. 
Francuska Narodna Skup�-
tina (Assemblée Nationale) 
je 1996. godine po prvi 
put bila uključena u sličan 
program pomoći EU. Ona 
se povezala sa ruskom 

Dumom, a takođe se 
udru�ila i sa nemač-
kim Bundestagom i 
�panskom Poslanič- 
kom komorom (Cá- 
mara de los Dipu- 
tados). Bilo je dosta 
takvih multilateral-
nih inicijativa tokom 
poslednjih godina.

�ta ste do sada uči-
nili?

N.M.: Do sada smo 
odr�ali konsultacije 
sa domaćim i među- 
narodnim interesen-
tima, i �to je naravno 

najva�nije, u samoj 
skup�tini. Nai�li smo na 
veliku spremnost za sarad- 
nju i jako smo zadovoljni 
podr�kom koju smo do 
sada primili. Takođe smo 
zahvalni Savetodavnom 
odboru koji je uspostavljen 
da bi usme-ravao na� rad.

Ko radi u tom Savetodav-
nom odboru?

N.M.: Članstvo uključuje 
predstavnike iz EAR, Ev- 
ropske kancelarije i Kon- 
zorcijuma. �to se tiče sku- 
p�tine, profesor Fatmir Sej-

diu predstavlja predsed- 
ni�tvo skup�tine a gospo- 
din Isuf Demaj sekretarijat. 
Savetodavni odbor će se sas-
tajati svaka tri meseca da 
bi preispitivao sprovođenje 
projekta.

 Koji su, onda, glavni ciljevi 
programa podr�ke?

N.M.: Pored renoviranja 
skup�tinskih prostorija, 
program odeljenjima sek-
retarijata nudi tehničku po- 
moć. U odeljenju admi-
nistracije pomoć će biti 
obezbeđena za kadar, bu- 
d�et i nabavku, a u ode- 
ljenju za pravna pitanja, 
rad će biti usredsređen na 
kancelariju za �albe i je- 
dinicu za podr�ku odbo-
rima. To će takođe uključiti 
preispitivanje postojećih 
pravila i dalju razradu in- 
ternog kontrolnog okvira 
skup�tine u cilju uvećanja 
efikasnosti i pobolj�anja 
obrade zakona, ali i da 
bi se uvećala finansijska 
i administrativna autono-
mija skup�tine.

Alfred Dreher: �elim da 
naglasim koliko je od vital- 
nog značaja za funkcio-

Prof. Nicolas Maziau
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nisanje demokratskog sis-
tema da zakonodavstvo 
bude nezavisno od izvr�nih 
vlasti. Ovo takođe va�i za 
obuku radnika sekretarijata 
skup�tine. Svaka skup�tina 
koja dr�i do sebe �elela bi 
da svoje radnike obučava 
prema svojim ličnim pra-
vilima.

Da li će izmene internih 
pravila Skup�tine uključiti 
i izmenu poslovnika?

Hajnrih Gros-Sender: Pos-
lovnik je od najveće va�- 
nosti za rad svake skup-
�tine. Povremeno se on 
mora prilagođavati u 
skladu sa razvojem par-
lamentarne prakse. Znamo 
da su tokom protekle 
godine skup�tinska pravila 
bila predmet intenzivne 
rasprave. Mi u toj debati 
nismo učestvovali i ne �e- 
limo da zauzimamo strane 
nego ćemo dati svoje ko- 
mentare sa funkcionalne 
tačke gledi�ta kako bude 
trebalo.

Pravilnik je postao jako 
političko pitanje. Mo�da 
ćete biti primorani da 
date neki savet o drugim 
politički osetljivim pita-
njima. Kako ćete to re�iti?

N.M.: Na�a uloga je teh-
nička, a ne politička. Mi 
nemamo svoj program 
rada. Na� zadatak je da 
pomognemo da se rad 

Skup�tine pobolj�a. Na- 
ravno, sve odluke koje se 
donesu na na�u preporuku 
mogu postati politička 
stvar mada to ne bi bila 
na�a namera. Ima ipak 
jedna stvar do koje nam 
je stalo, a koja će skoro 
sigurno uključiti neke te�ke 
političke odluke. Radi se 
o uskladjivanju zakona sa 
acquis communautaire, 
propisima koje je donela 
Evropska Unija, a čije se 
usvajanje tra�i od svih 
zemalja koje �ele da se 
učlane u EU.

Zar ne bi trebalo da to 
bude du�nost vlade da 
obezbedi da nacrt nekog 
zakona bude u skladu 
sa acquis kada uvodi taj 
nacrt?

H.G-S.: Sigurno, ako vlada 
predla�e nacrt zakona, ona 
mora da bude dorasla 
svojim odgovornostima i 
svojim postavljenim za- 
dacima da bi eventualno 
u�la u Evropu. Kao �to 
znate u kancelariji pre-
mijera EAR takođe vodi 
program podr�ke koji pod-
vlači potrebu pridr�avanja 
acquis-a. Presudno je uve-
ćanje saradnje sa vladom po 
pitanju svih zakonodavnih 
inicijativa. Ipak, skup�tina 
je mesto gde se nacrti 
pretvaraju u zakone i tu 
ćemo mi biti spremni da 
pomognemo. Takođe se 

nadamo da će skup�tina u 
većoj meri koristiti svoje 
pravo da pokrene izradu 
sopstvenih zakona kao �to 
je to bio slučaj sa nacrtom 
zakona o ravnopravnosti 
polova.

Saradnja sa vladom je 
jedno pitanje. Kako vi oce-
njujete odnose skup�tine sa 
UNMIK-om?

N.M.: Jasno je da ima 
stvari koje treba unaprediti. 
Međutim, to je uglavnom 
politički problem, izvan 
na�eg ograničenog uticaja. 
Zajedno sa timom za 
podr�ku EAR u kancelariji 
premijera, radićemo na iz- 
nala�enju mogućnosti da 
se poprave odnosi između 
svih institucija koje igraju 
neku ulogu u procesu do- 
no�enja zakona. 
�to se tiče vlade, 
postoji potreba da 
se razjasni kada 
se UNMIK me�a 
u postupak dono-
�enja zakona.

Kako će izbori 
sledeće godine 
uticati na va� 
program pod-
r�ke? Da li pred- 
viđate neke te�-
koće?

H.G-S.: Jedina 
neprilika koju 
predviđamo jeste 
da mo�e se desi da 

članovi skup�tine u periodu 
pre izbora budu zauzeti 
izbornom kampanjom, pa 
da zbog toga ne budu 
slobodni za neke druge 
stvari. Sa druge strane, vre- 
me izbora daće priliku za 
bli�u saradnju sa radnicima 
sekretarijata. Pored ovoga, 
izbori će privući pa�nju 
i činiće se napori da se 
obezbedi da novoizabrana 
skup�tina mo�e da računa 
na skup�tinski sekretarijat 
koji ima znatno bolje slu�- 
be. Za period nakon izbora 
organizovaćemo uvodni 
kurs i orijentaciono usme-
ravanje za nove članove 
skup�tine � pa mo�ete 
videti da su izbori uvr�teni 
u na� postupak planiranja. 
Jedna od velikih prednosti 

na�eg projekta je ta �to će 
on trajati i posle izbora 
sledeće godine.

Druge organizacije koje 
sarađuju sa IPS-om po- 
ma�u skup�tinu od po- 
četka njenog rada. Kako 
ćete vi obezbediti da va�e 
aktivnosti budu komple-
mentarne sa radom IPS-a?

N.M.: IPS je mnogo učinio 
tokom proteklih godina i 
mi smo imali ogromne 
koristi od iskustava i ins- 
titucijske prakse organi-
zacija koje rade na ovoj 
inicijativi. Mi sada redovno 
učestvujemo u planiranju 
IPS-a, ne samo da bi 
razmenjivali iskustva nego 
i u izradi zajedničkih pro-
jekata.

Prof. Heinrich Grosse-Sender i Sayõn Alfred Drescher
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Dr. Bernhard Lamers, Fondacija Konrad-Adenauer, �ef regionalne kancelarije

Fondacija Konrad Adenauer (KAS) pro�irila je svoj obrazovni program tako �to je uvela savetovanje i poslala stručnjake na Kosovo, i 
naglasila da su odgovornosti i kompetencije prenete sa UNMIK-a na lokalne vlasti. Ovaj proces prenosa podr�ava KAS preko pozivnice 
članovima parlametarnog odbora za obrazovanje, nauku i tehnologiju, Ministru za obrazovanje, nauku i tehnologiju g-dinu. Red�epu 

Osmaniju, Predsedniku skup�tine, profesoru Ned�atu Daciju, na jednonedeljnu posetu Berlinu, od 20. � 27. septembra 2003.

ODBOR ZA OBRAZOVANJE U POSETI NEMAČKOJ

Ključni i značajan sektor 
za dalji razvoj svakog 
dru-�tva jeste obrazovanje 
i naučni rad, i ono je 
sada deo nadle�nosti kom- 
petentnog ministra i 
Skup�tine Kosova. Cilj KAS 
obrazovnog i savetodav- 
nog programa u Nemačkoj 
je da omogući parlamen- 
tarnim odborima, mini-
stru i Predsedniku Skup�-
tine da razgovaraju sa 
stručnjacima i političa- 
rima iz različitih Nemač-
kih političkih partija i da 
saznaju ne�to vi�e o od- 
nosima između izvr�ne i 
zakonodavne vlasti. Učes-
nici su imali uvid u dis- 
kusiju i mogli su da vide 
realno stanje stvari u ob- 
lasti obrazovne politike u 
Nemačkoj. 

Izve�taji su dali uvid u dis-
kusiju na polju obrazovne 
politike i organizacione 
strukture obrazovnog sis-
tema. Istaknuto je da je cilj 
obrazovanje učenika radi 
razvoja njihove ličnosti. 
Na osnovu �Bolonjske dek- 
laracije�, europizacija uni-
verzitetskog obrazovanja 

primenjena je u celojh Ev- 
ropi. Posebno je nagla�ena 
uloga vlade i parlamenta 
u izradi novih obrazovnih 
struktura, u prelasku sa 
nekada�njeg socijalističkog 
istočno nemačkog sistema 
na sistem modernog obra- 
zovanja. Praktično poli-
tičko iskustvo izneo je 
profesor Schipanski, Mi- 
nistar za nauku u pok- 
rajnu Thueringen i biv�i 
predstavnik UNMIK-a za 
obrazovanje, �kole i uni-
verzitete, g-đica. Steffie 
Lamers.

Studijska poseta zahtevala 
je i posete obrazovnim ins-
titucijama i razgovor sa 
predavačima i direktorima 
o praktičnom razvoju, 
problemima i iskustvima 
u nemačkom obrzovnom 
sistemu. Delikatna pitanja 
kao �to su integracija 
inostranih učenika u 
Nemački sistem obrazo- 
vanja ili re�avanje kon- 
flikta među učenicima je 
takođe spomenuto. Rasp-
ravljano je i o stručnoj 
pripremi mladih ljudi kroz 
detaljnu prezentaciju tkz. 

�dvojnog sistema�, koji 
spaja praktično i �kolsko 
obrazovanje. Članovi sku- 
p�tine sasvim sigurno neće 
zaboraviti posetu osnov-
noj �koli u kojoj u jednom 
razredu petnaestoro dece 
12 nacija mirno uče Ne- 
mački zajedno.

Posetom tehnič- 
kom univerzite- 
tu u Dresdenu, 
kao i posetom 
Tehnolo�kom 
centru Adlers-
hof u Berlinu 
zavr�en je prog-
ram. Lekcija na- 
učena iz osni- 
vanja tehničkog 
centra Adlershof 
bila je jako va- 
�na za članove 
Skup�tine Ko- 
sova jer se izg- 
radnja jednog 
takvog centra 
planira u Pri�-
tini.

Članovi Skup�-
tine su su imali 
priliku da pri-
čaju sa mnogob-

rojnim političarima; među 
njima su bili parlamentarci 
iz Hri�ćanske demokratske 
partije (CDU) Peter Hintze, 
Peter Weiss i Dr. Pflueger 
kako bi stekli utisak o 
političkom razvoju u Ne- 
mačkoj i izrazili politička 
očekivanja međunarodnoj 

zajednici koja se tiču 
budućnosti Kosova. Poseta 
Ministarstvu inostranih 
poslova otvorila je moguć-
nost za nastavak intenziv-
nog dijaoga između preds- 
tavnika Nemačke i Koso- 
va.

Za većinu učesnika ovo je 
bila prva poseta Berlinu. 
Koncept posete � kombi- 
novanje ekspertiza i prak-
tične posete � bio je jako 
pozitivan i produktivan, 
zbog činjenice da mnogi 
članovi skup�tine rade u 
obrazovanju. Na osnovu 
na�eg nemačkog iskustva, 
specifična situacija u mul-
tietničkom gradu kao �to 
je Berlin, promene su se 
pokazale kao korisna �la- 
boratorija� za pitanja koja 
danas trba re�avati na 
Kosovu.

Program koje je podr�ala 
fondacija Konrad Adena-
uer uspe�no je realizovan 
i nastaviće svoju saradnju 
sa Kosovom u oblasti ob- 
razovanja preko pru�anja 
saveta, seminara i prog-
rama dijaloga.
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Gospodin Red�ep Osmani (LDK) je Ministar obrazovanja, nauke i tehnologije u vladi Kosova. Vi�e od jedne decenije on je bio jedan od 
ključnih igrača uključenih u obrazovanje. Sada smo ga posetili u drugačijem okru�enju, u pravom ministarskom kabinetu, u funkciji 
ministra. Mnogi su izazovi ispred njega. Kao prvo, on mora da progura reformu obrazovanja i da ispravi intelektualne �tete izazvane 

dugogodi�njim aparthejdom; kao drugo, treba da obezbedi da sve zajednice priznaju njegovo ministarstvo.

Obezbeđivanje kvaliteta i početak reformi 
sektora obrazovanja

Intervju obavile Edita Bucaj i Rita Taphorn, OEBS

Pitanje: Gospodine Os- 
mani, za�to je va�na 
Va�a nedavna poseta Ne- 
mačkoj? Kako to iskustvo 
mo�e biti primenjeno na 
Kosovu? 

Odgovor: Mi smo posetili 
Nemačku od 17. do 27. 
septembra i učestvovali 
smo na Ministarskoj kon- 
ferenciji Evrope o viso- 
kom obrazovanju, �to je 
bio veoma va�an sas-
tanak za Kosovo. To je 
bio prvi put da je Kosovo 
učestvovalo na jednoj 
konferenciji visokog mi- 
nistarskog  nivoa, i to u 
ulozi posmatrača. 

U nastavku konferencije, 
koji će biti od�an u 
Bergenu, Norve�ka 2005. 
godine, Kosovo će biti 
prihvaćeno kao punop- 
ravni član �Bolonjskog 
procesa� koji se bavi re- 
formom univerzitetskog 
sistema. Kosovo će učiniti 
napor da dostigne kri- 
terijume kako bi postalo 

Ispred parlamenta Lower Saxony (Nemačka): g-đa. Venera Llunije, Ministarstvo obrazovanja; g-din. Red�ep Osmani, Ministar 
za obrazovanje; g-din. Juergen Gansauer, Predsednik parlamenta Lower Saxony; prof. Ned�at Daci, Predsednik Skup�tine 

Kosova; g-đica. Rita Taphorn, OEBS; i g-đica. Zoja Osmani, Skup�tina Kosova.
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deo ovog procesa, obez-
beđujući kvalitet visokog 
obrazovanja i započinjući 
reforme univerziteta u 
Pri�tini. 

Posetu Nemačkoj omogu-
ćila je fondacija Konrad 
Adenauer iz Nemačke uz 
podr�ku OEBS-a. Zajedno 
sa skup�tinskim odborom 
za obrazovanje, nauku 
i tehnologiju i Predsed-
nikom Skup�tine Kosova, 
gospodinom Dacijem, ja 
sam bio deo delegacije 
koja je posetila Bundestag 
i Ministarstvo spoljnih 
poslova Nemačke. Imali 
smo priliku da se sret- 
nemo sa različitim par-
lamentarcima, kao i sa 
stručnjacima iz oblasti 
obrazovanja koji su pri- 
čali o nemačkom obra- 
zovnom sistemu. To je 
bilo veoma korisno za 
skup�tinski odbor i za 
ministarstvo, zato �to 
smo bili upoznati sa 
problemima, brigama i 
pozitivnim iskustvom 
koje Nemci imaju u svom 
sistemu. 

Zahvaljujući pozivnici 
koju je uputio predsednik 
regionalnog parlamenta 
Donje Saksonije, profesor 
Daci i ja smo odr�ali 
veliki broj sastanaka u 
Hanoveru, diskutujući o 
konkretnim projektima 
podr�ke u oblasti obra-
zovanja. 

P. Da li ministarstvo 
ima jasnu politiku o 
kosovskom obrazovanju, 
uključujući sve zajednice 
i nivoe? 

O. Ministarstvo je razvilo 
strategiju za 2003-2007 
i počelo je sa njenom 
primenom u različitim 
segmentima, kao �to su 
programi, ud�benici, ob- 
uka nastavnika i rad na 
pobolj�anju obrazovnog 
sistema na svim nivoima 
i za sve etničke grupacije 
na Kosovu. 

P. Da li je to takođe 
primenljivo i na univer- 
zitet u sevrenoj Mitro-
vici? 

O. Sve manjine su in- 
tegrisane u ovaj sistem i 
prihvatile su razvojne i 
nastavne programe mi- 
nistarstva, osim srpske 
manjine, koja dejstvuje 
paralelno. Paralelni sistem 
jo� uvek funkcioni�e u 
severnoj Mitrovici, kao 
�to je to nagla�eno u 
poslednjem OEBS-ovom 
izve�taju i to uzrokuje 
ozbiljne probleme. 

P. Da li ministrastvo 
treba da pristupi ovom 
problemu u skladu sa 
ovla�ćenjima i nadle�-
nostima koje ima? 

O. Ministarstvo ne mo�e 
da pristupi problemima 

koji treba da budu re�eni 
na političkom nivou � od 
strane UNMiK-a, skup-
�tine i vlade. Ministarstvo 
mo�e da da svoj doprinos, 
da pomogne svim zajed- 
nicama, uključujući i 
srpsku zajednicu. Među-
tim, oni ne �ele da komu-
niciraju, niti da priznaju 
vlast ministarstva obra-
zovanja. Shodno tome, 
veoma je te�ko nuditi po- 
moć nekome ko vas ne 
priznaje. 

P. Ko onda treba da vodi 
tu inicijativu i gde Vi 
vidite svoju ulogu minis-
tra, u ovim pregnućima? 

O. To bi trebalo da bude 
zadatak i za najvi�e ins-
titucije UN-a i za samu 
vladu Srbije, da dovedu 
do obustave rada ovih 
struktura. Ministarstvo 
je sačinilo uslove za sve 
njih da budu deo sistema. 
Mi dajemo plate. Novi 
nastavni plan i program 
rada je sastavljen na četiri 
jezika (albanski, bo�njač- 
ki, srpski i turski). Stoga 
ministarstvo nudi usluge 
i plate, ali srpska manjina 
ih ne prihvata. 

P. Ali, srpska zajednica 
se �ali na manjak ud�- 
benika na njihovom je- 
ziku? Kada ministars-
tvo mo�e da im obezbedi 
ud�benike? 

O. Ud�benici se ne mogu 
obezbediti pre nastavnog 
plana i programa. Mi 
smo sastavili nastavni 
plan i sada smo otvorili 
konkurs kako bi obez-
bedili ud�benike i vide-
ćemo �ta će biti. Ud�benici 
mogu da se pripreme na 
Kosovu, ali neki pred- 
meti, kao �to su istorija, 
knji�evnost i predmeti 
koji su od kulturnog zna- 
čaja za njihov identitet, 
mogu biti kori�ćeni i od 
drugih zemalja i na nji-
hovom maternjem jezi- 
ku. 

P. Kako oni mogu da 
koriste knjige izvana, 
kada se zahteva izmena 
kosovskih knjiga istorije? 

O. Mediji preteruju kada 
je reč o ovom pitanju 
zbog sopstvenih interesa. 
Mi radimo u duhu merila 
koja je postavio Savet 
Evrope �to nala�e izmenu 
ud�benika istorije ili os- 
mi�ljavanje novih teks-
tova istorije bez ras-
paljivih govora ili govora 
mr�nje. To bi bilo sve i 
sasvim je prihvatljivo za 
nas. Nasuprot izjavama 
medija, mi ćemo odlučiti 
koji jezik će biti kori�ćen 
u tekstovima istorije za 
decu, ne samo za ko- 
sovske Albance, već i za 
sve manjine koje �ive na 
Kosovu. 

P. Kakvi su odnosi izme- 
đu vlade Kosova i Minis-
tarstva obrazovanja? 

O. Vlada Kosova funk-
cioni�e kao celina. To je 
koaliciona vlada i do sada 
nije bilo većih problema 
i mislim da smo imali 
dobre poslovne odnose. 
To se odnosi i na samog 
premijera, čak i u odno-
sima nedavne tenzije oko 
pitanja dijaloga. Premijer 
se ne me�a u na� rad 
kao �to su se neki njegovi 
politički savetnici me�ali 
u rad ministarstva na 
početku. On je sada shva-
tio da su ministar i mi- 
nistarstvo odgovorni za 
oblast obrazovanja, a ne 
kancelarija premijera. 

P. Na �ta je bila usredsre-
đena donacija Svetske 
banke i �Kosovskog prog- 
rama za razvoj preda-
vača� KEDP-a? 

Svetska banka je dala 
4.5 miliona dolara, za- 
sada za deset �kola. Pilot 
projekat kojim se ohrab-
ruje pohađanje nastave 
je zavr�en. KEDP nas je 
obavestio da će nastaviti 
sa projektom do 2007. i 
to sa sumom u iznosu od  
4.5 miliona dolara, većim 
delom za Kosovo, ali i za 
Srbiju.
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�Krivični zakon Kosova je model za 
jugoistočnu Evropu�

Intervju sa Arsim Bajramijem, predsednikom Odbora za zakonodavne, sudske i stvari iz ustavnog okvira 
Intervju obavili: Edmond Efendija, NDI i Franklin De Vrieze, OEBS

G. Bajrami, koja je glavna 
uloga Odbora kojim pred-
sedavate, i da li ste izvr-
�ili ovu ulogu?

Odbor za zakonodavne, 
sudske i stvari iz ustavnog 
okvira ima prvenstvenu 
funkciju da pazi na ustav- 
nost zakona koje usvaja 
Skup�tina Kosova i na to 
da ovi zakoni budu usag- 
la�eni sa evropskim stan-
dardima. Dakle, mi najpre 
proveravamo jesu li usvo-
jeni zakoni u skladu sa 
Ustavnim okvirom, i isto 
tako vr�imo rutinski preg-
led u smislu da li oni 
zadovoljavaju međuna-
rodne standarde.

Jedan od glavnih izazova 
za Skup�tinu u predsto- 
jećim godinama je da osi- 
gura saglasnost usvojenih 
zakona sa evropskim 
standardima ili EU �Ac- 
quis Communautaire�  � 
budući da je cilj Kosova 
integracija u Evropu. Na�e 
je mi�ljenje da ovo za sada 
jo� nije ostvareno. Slično 
tome, čini se da ni vlada 
ne daje uvek podr�ku u 
ovim stvarima. Kako vi 
vidite ulogu Skup�tine kao 

�garanta� usklađenosti 
kosovskih zakona sa EU 
zakonima?

Uprkos činjenici �to pro- 
veravamo da li se kosovski 
zakoni baziraju na evrops- 
kim standardima mislim 
da nam jo� uvek treba 
pomoć međunarodnih st- 
ručnjaka. Ovi  stručnjaci bi 
pomogli ne samo Odboru 
za zakonodavne stvari već i 
vladi i Skup�tini da procene 
usklađenost ovih zakona 
i ostalih akata sa evrops-
kim standardima, po�to 
nam je potrebna dodatna 
obuka i uputstva u vezi 
evropskih standarda u ob- 
lasti zakonodavstva. Ve- 
rujem da je inicijativa koju 
je preduzela Evropska age-
ncija za rekonstrukciju ja- 
ko dobrodo�la i pomoći će 
Skup�tini Kosova da us- 
voji zakone koji će biti u 
potpunosti usagla�eni sa 
evropskim zakonima i tako 
ubrzati proces integracije 
Kosova u Evropu.

Progla�en je Krivični za- 
kon i Zakon o krivičnom 
postupku. Skup�tina je da- 
la znatan doprinos pri 
pregledu ovih zakona. 

Koja su pitanja po va�em 
mi�ljenju va�nija u vezi 
ovih zakona? Ima li novih 
i progresivnih elemenata u 
ovim zakonima?

Mislim da su Krivični za- 
kon i Zakon o krivičnom 
postupku najva�niji zakoni 
koje je Skup�tina Kosova 
do sada usvojila, i da je 
u izradi ovih zakona na 
najbolji način funkcioni-
sala saradnja međunarod-
nih i lokalnih stručnjaka. 
Jedna od najva�nijih stvari 
u vezi ovih zakona je 
činjenica da Kosovo po 
prvi put ima Zakon o kri-
vičnom postupku. S druge 
strane, Krivični zakon je 
moderan zakon oslobođen 
svih ideolo�kih elemenata 
koji su bili sadr�ani u 
prethodnim zakonima i za- 
kon koji te�i da bude pravi 
model za Jugo-istočnu 
Evropu. Nadam se da kada 
se krene sa njegovom 
implementacijom da će se 
tada stvoriti osnova za 
bolje funkcionisanje pravo-
suđa.

Poznato je da Privremene 
institucije samouprave Ko- 
sova pripremaju predloge 

za  amandmane u Ustav-
nom okviru. Va� Odbor je 
obrazovao Radnu grupu, 
dok se čini da i vlada 
čini istu tu stvar. Kakav 
je odnos između Skup�tine 
i inicijativa vlade? Da 
li je predviđena ikakva 
koordinacija? Koje su to 
glavne stvari koje su pla-
nirane da se promene i koji 
su rokovi za to?

Kao �to je poznato Skup�-
tina Kosova je pokrenula 
inicijativu da predlo�i 
amandmane na Ustavni 
okvir i smatram da je 

ova inicijativa apsolutno 
legalna i zasnovana na 
Ustavnom okviru. Ovo nije 
nastojanje da se ospori 
UNMiK, niti da se jed- 
nostrano preuzmu nad-
le�nosti UNMiK-a, već bih 
rekao da je to vrlo ozbiljna 
ponuda Skup�tine Kosova 
da se počne dijalog sa 
UNMiK-om i da se stvori 
ustavna osnova za pos-
tupan prenos nadle�nosti 
na kosovske institucije. S 
druge strane, izmene u 
Ustavu u stvari su u 
saglasnosti sa Rezolucijom 
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1244 i Ustavnim okvirom, 
koje obezbeđuju da ljudi 
Kosova, u kasnijoj fazi, 
budu u mogućnosti i budu 
spremni za konačno utvr-
đenje statusa Kosova. �to 
se tiče ustavne reforme, 
mislim da ona ima za cilj da 
se ostvare tri glavna cilja. 
Prvo, da se stvori ustavna 
osnova za dalji prenos 
nadle�nosti, ne samo onih 
koje su propisane u pog-
lavlju 5 već isto tako, 
rekao bih, onih koje su 
propisane u poglavlju 8, tj., 
odgovornosti koje se mogu 
obavljati bez prejudiciranja 
konačnog statusa. Drugi 
cilj je da se pru�i prilika 
kosovskim institucijama 
da ostvare napredak u 
ispunjenju standarda pre 
statusa. Smatram da tre-
nutne ograničene nadle�- 
nosti sprečavaju da se 
napravi korak napred. 
Pridobijanje novih nadle�-
nosti omogućilo bi nam 
da se br�e krećemo ka is- 
punjenju standarda, naro-
čito sada kada imamo ideju 
kako da operacionalizu-
jemo standarde. Na ovaj 
način mogla bi se podeliti 
odgovornost i odrediti 
rokovi za ispunjenje oba-
veza koje imaju skup�tina 
i vlada za ostvarenje pot- 
rebnog napretka na ispu-
njenju ovih standarda.     

Predstavnici UNMiK-a bili 
su malo rezervisani u 
vezi ove inicijative. U tom 

smislu, kako vidite buduće 
razvoje?

Mislim da su trenutne 
rezerve UNMiK-a posledica 
njihovog straha da ko- 
sovske institucije jednost-
rano nastoje da preuzmu 
rezervisane nadle�nosti. 
Ranije sam istakao da će 
se svaki amandman na 
Ustavni okvir razmotriti 
sa UNMiK-om. Ovo je zbog 
toga �to, na kraju krajeva, 
SPGS odlučuje o amand-
manima, ali ja se nadam 
da će UNMiK imati prag-
matični pristup ovom pro- 
cesu, jer se zna da je 
osim već ispunjenih oba-
veza UNMIK isto tako 
odgovoran i za funkcioni-
sanje efikasne i su�tinske 
uprave i, rekao bih, za 
olak�avanje i ubrzavanje 
procesa koji imaju za cilj 
konačno re�enje. Verujem 
da će ove izmene u Ustavu 
pogurati proces međuna-
rodne uprave u treću fazu 
koja je,rekao bih, konačna 
faza. To je razlog zbog koga 
verujem da moramo da 
nastavimo na�u saradnju 
sa UNMiK-om i treba da 
izbegavamo nesporazume 
i tenzije, koji su potpuno 
nepotrebni.

Vebsajt za kosovski krivični 
zakon je:  www.unmikonline.org/
regulations/2003/re2003_25.pdf 

Sadik Idrizi, portparol parlamentarne grupe �Ostale zajednice�

Radna poseta Holandiji

Delegacija koja je obuh-
vatala predstavnike svih 
parlamentarnih grupa po- 
setila je holandski par-
lament i Skup�tinu, kao 
deo EWPPP programa 
�Aspekti i tehnike parla-
mentarne demokratije�, u 
cilju podr�ke Skup�tini Ko- 
sova.

Sada�nji i nekada�nji čla-
novi holandskog parla- 
menta i senata bili su 
domaćini kosovskim par- 
lamenarcima. Odr�ana su 
ukupno četiri sastanka o 
ključnim temama parla-
mentarnog sistema, uklju- 
čujući upoređivanje holan-
dskog i kosovskog parla- 
mentarnog sistema, preds-
tavljanje partija u parla-
mentu, otvorenost u radu, 
kao i parlamentarne nedos-
tatke. 

Članovi kosovskog parla-
menta su takođe prisust-
vovali sastanku holand-
skog predstavničkog doma 
gde im je pru�ena prilika 
da vide u kom maniru 
funkcioni�e parlament sa 
dugom parlamentarnom 
tradicijom. 

Ovo je bilo propraćeno i 
posetom holandskom se- 

natu i sastankom sa sena- 
torom Eimert van Middel-
koop i sa grupom parla-
mentarnih novinara. 

Kosovska delegacija je ta- 
kođe imala sastanak sa 
Francois W. Weisglas, Pred-
sednikom predstavničkog 
doma holandskog parla-
menta. Delegacija je pose-
tila holandsko Minis- 
tarstvo inostranih poslova 
gde je razgovarala sa Jan- 
Lucas van Hoorn, direk- 
torom sektora za jugois-
točnu i istočnu Evropu.

EWPPP, organizator skupa, 
osnovan je 1990. kao za- 
jednička inicijativa Evro-
pske kulturne fondacije i 

Ford fondacije. Namera je 
bila da se podr�e novo-
ofomljeni demokratski pa- 
rlamenti u centralnoj i 
istočnoj Evropi, kao i u 
biv�em Sovjetskom Sa- 
vezu. 

EWPPP razvija i primenjuje 
programe u saradnji sa 
lokalnim parlamentima i 
poma�e parlamentima u 
izvr�avanju organizacio-
nih procedura i političkih 
pitanja u demokratskom 
duhu. U ovaj projekat je 
uključeno vi�e od dvadeset 
parlamenata zemalja u 
tranziciji. 

Ovaj poseban program je 
finansiran od strane ho- 
landskog Ministarstva ino- 
stranih poslova, a finan-
siranje će biti nastavljeno i 
2005.

Svi članovi kosovske dele-
gacije dele utisak da je 
ova poseta bila veoma us- 
pe�na i dragocena. Kao 
deo projekta, u proleće 
2004., delegacija holand-
skog parlamenta će posetiti 
Kosovo. Na jesen 2004. 
planirano je da delegacija 
Skup�tine Kosova poseti 
neki od parlamenata zema-
lja u tranziciji.

Projekat za istočno-zapadnu parlamentarnu praksu (EWPPP) je organizovao 
posetu delegacije Skup�tine Kosova Holandiji od 18. do 23. oktobra 2003.
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Parlamenti: zastupnici građana
U Sarajevu su se od 2. do 4. oktobra 2003. godine okupili parlamenti jugoistočne Evrope da bi razgovarali o zajedničkim pitanjima 

razvoja i načinima na koje oni, kao zakonodavna tela, mogu da se anga�uju u raspravama o dono�enju politike. Tema ove regionalne 
konferencije, koju je organizovalo nekoliko OEBS-ovih misija i institucija, bila je uloga parlamenata u nadgledanju ljudskog i 

ekonomskog razvoja i praćenja odgovornosti izvr�nih tela.

Sven Lindholm, V.d. portparola OEBS-ove misije na Kosovu.

�Demokratski izabran par-
lamentarac je istovremeno i 
zastupnik građana i sto�er 
vladine legitimnosti, snage 
i prosperiteta,� rekao je 
ambasador Robert Bikroft, 
�ef OEBS-ove misije u Bo- 
sni i Herzegovini, domaćin 
konferencije.

U ovoj ulozi, parlamentarci 
mogu takođe da grade 
mostove komunikacije sa 
drugim vladama, ne samo 
da bi pronalazili re�enja za 
zajedničke probleme, nego 
i da bi igrali konstruktivnu 
ulogu u sni�avanju tenzija 
u regionu.

Privredni razvoj / 
smanjenje siroma�tva
Jugoistočna Evropa je di- 
namična oblast sa ogrom-
nim potencijalom. Ona 
prolazi kroz značajan pro-
ces ekonomske, dru�tvene 
i institucionalne tranzicije. 
Prema istra�ivanjima Svet-
ske banke, ovo je imalo 
negativan uticaj na razvoj 
regiona. 

�Ono �to nam je zajedničko 
jesu zajednički problemi, 
zajednički sukobi i zajed-

nička istorija,� rekla je 
Nata�a Milojević, član 
Narodne Skup�tine Repub-
like Srbije i njenog odbora 
za smanjenje siroma�tva. 

�Primorani smo, manje- 
vi�e, siroma�tvom, da se 
oslanjamo jedni na dru- 
ge.�

Za�to bi parlamenti trebalo 
da budu uključeni? Dok 
postoji jaz između onoga 
�to parlamenti mogu i 
onoga �to treba da rade, 
siroma�tvo će biti socijalno 
pitanje. Ovo nije samo u 
interesu ekonomije, nego i 
u ljudskom interesu.

Sarajevska konferencija ba- 
vila sa mnogim tekućim 
procesima koji utiču na 
region. Naročita pa�nja pri-
data je Strate�kom procesu 
smanjenja siroma�tva 
(engl. skrać.: PRSP). To je 
multidimenzionalni pris-
tup strategijama za 
smanjenje siroma�tva, koji 
okuplja veliki broj parla- 
menata, građansko dru�-
tvo i privatni sektor, kao 
razvojne partnere.

Srbija i Albanija su već po- 
čele da rade na dugoročnim 

planovima za borbu protiv 
siroma�tva. Ipak, problem 
le�i u tome da se strategija 
učini realnom, uzimajući 
u obzir bud�etske impli-
kacije.

�Prvi korak bio bi da se vidi 
kako strategija mo�e da se 
uključi u bud�et, a zatim 
sprovede,� rekao je Robert 
Ceku, parlamentarac iz 
Republike Albanije i član 
odbora za privredu, finan- 
sije i privatizaciju. �Svesni 
smo da bez neophodnih 
finansijskih sredstava stra-
tegija neće uspeti.�

Odr�an je i niz paralelnih 
radionica o odnosima vla- 
da-parlament, ulozi parla-
menta u pomaganju pri- 
vatnih preduzeća i njegovoj 
ulozi političkog foruma 
i zakonodavca. Radionice 
su ponudile doprinos st- 
ručnjaka za pitanja ljuds-
kog kadra, ekonomskog 
razvoja i smanjenja siro-
ma�tva.

Kosovska perspektiva
Konferencija parlamenata 
pru�ila je mogućnost da 
se delegacija iz kosovske 
Skup�tine � na ravnoj nozi 

� sastane sa kolegama iz 
parlamenata svih susednih 
zemalja. Na čelu osmoč- 
lane vi�estranačke ko- 
sovske delegacije bio je 
profesor Ned�at Daci, 
Predsednik Skup�tine.

Haki �atri, predsednik od- 
bora za bud�et, dao je 
dobro primljen doprinos o 
kosovskim iskustvima u 
ekonomskoj tranziciji dok 
poku�ava da razvije sistem 
socijalne za�tite. Njegov 
doprinos pokrenuo je �ivu 
raspravu sa, između osta-
log, parlamentarcima iz 
Srbije.

Kosovska delegacija je is- 
koristila priliku da raz-
govara o pitanjima politike 
i praktičnim pitanjima 
kadrovskog i privrednog 
razvoja jer su ona aktuelna 
u regionu.

�Iskoristili smo priliku da 
se upoznamo i usposta-
vimo nekakav oblik sa- 
radnje, dok smo istov-
remeno saznavali koje 
dru�tvene i ekonomske 
probleme imamo�, rekao 
je �atri. Po povratku de- 
legacije na Kosovo, �atri 
je izjavio da će obavestiti 

skup�tinu o diskusijama i 
predlo�iti da Kosovo mora 
da osmisli akcioni plan. On 
je takođe �eleo da poruči 
da ovakvi kontakti treba 
da se nastave i ubuduće.

Regionalna dimenzija
Tokom ovih razgovora 
postalo je jasno da su 
dugoročna bezbednost re- 
giona i razvoj međusobno 
povezani. Regionalna sara-
dnja mo�e da počne da 
omogućava shvatanje so- 
cijalne i ekonomske politike 
kao srodnih pitanja za koja 
su potrebna zajednička 
stanovi�ta.

�Treba da uspostavimo 
mre�u nas samih � pre 
svega parlamentaraca i 
dr�avnih organa � jer su 
iskustva ista, ali se razlike 
mogu videti u veličini i 
razvijenosti tr�i�ta,� rekla 
je Nata�a Milojević.

Zajedničko mi�ljenje par-
lamentaraca koji su 
učestvovali jeste da je 
potrebno dalje intenzivirati 
regionalnu saradnju putem 
inicijativa za razmenu in- 
formacija o pitanjima kao 
�to su privreda, smanjenje 
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siroma�tva, �ivotna sre-
dina, zdravstvena nega, 
energetika i mnogim dru-
gim pitanjima.

To se takođe mo�e pro�iriti 
na stečena iskustva, kako 
je Angel Dimitrov, par- 
lamentarac iz biv�e jugos- 
lovenske republike Make-
donije, objasnio: �Siguran 

sam da je regionalna sa- 
radnja korisna jer su is- 
kustva zemalja, koje su 
već pro�le kroz ovakvu 
tranziciju, za nas jako ko- 
risna.�

Regionalna saradnja je 
ne�to neophodno. Parla-
menti mogu imati koristi 
od razmene iskustava za 

izradu nacrta boljih zakona 
i re�avanje zajedničkih 
dru�tvenih i ekonomskih 
pitanja na regionalnom ni- 
vou. Ne postoje reci hvale o 
učenju iz tuđih iskustava.

OEBS-ova perspektiva
Sarajevska konferencija je 
uklopila dimenziju OEBS-

ove humane obaveze sa 
ekonomskom i dimenzijom 
�ivotne okoline. Ona je 
dala priliku da se pomogne 
osna�enje institucionalne 
podr�ke izabranim par-
lamentima i jačanje nji-
hovih kapaciteta za učest-
vovanje u debatama za ut- 
vrđivanje politike.

OEBS-ova misija u Bosni 
i Hercegovini, OEBS-ova 
misija u Srbiji i Crnoj 
Gori, OEBS-ova misija na 
Kosovu i OEBS-ovo pri- 
sustvo u Albaniji trenutno 
sa parlamentima sprovode 
projekte za izgradnju kapa-
citeta.

Ove misije, kao i OEBS-ova 
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Zylfije Hundozi, AAK, član delegacije konferencije u Sarajevu

Konferenciju u Sarajevu u trajanju od 2. � 4. oktobra 2003. nisu posetili samo članovi Skup�tine Kosova, već i 
parlamentarci iz Albanije, Makedonije, Rumunije, Slovenije, Srbije i Crne gore i Bosne i Hercegovine. 

�Potreba za političkim konsenzusom 
u borbi protiv siroma�tva�

Sve ove zemlje pro�le su 
kroz period tranzicije. Sve 
ovo pru�ilo je mogućnost 
da se vi�e nauči o ak- 
tivnostima njihovih par-
lamenta na plenarnim sed- 
nicama i u radnim gru-
pama. Za nas je posebno 
bilo zanimljivo da čujemo 
ne�to vi�e o njihovoj borbi 
protiv siroma�tva i kako 
su oni razvili strategiju za 
borbu protiv siroma�tva. 
Slovenija je uspe�no ost-
varila kriterijum za period 
tranzicije. Stoga su oni, 
po stvaranju nezavisne dr- 
�ave uspeli da smanje sto- 
pu nezapo�ljenosti i okon-
čaju proces privatizacije.               

Na razmatranju u toku 
konferencije takođe je na- 
pomenuto da parlament 
treba blisko da sarađuje sa 
civilnim dru�tvom kako bi 
mogao da nadgleda po- 
litiku i strategiju za sma- 
njenje siroma�tva. Parla-
ment treba da ima kont- 
rolu nad izvr�nom bran-
�om kako bi obezbedio 
da primenjena politika vo- 
di ka pobolj�anju usluga, 
a time i smanjenju siro-
ma�tva.                 

Takođe smo imali priliku 
da obavestimo ostale učes- 
nike u radnim grupama 
o aktivnostima Skup�tine 
Kosova i vlade, o njihovoj 
zajedničkoj akciju protiv 
siroma�tva preko (pred-
loga) zakona, koji će bar 
malo pobolj�ati socijalnu 
pomoć na Kosovu. Infor-
misali smo učesnike o 
pote�koćama sa kojima se 

susrećemo u toku prip-
rema dugoročne strategije 
za ekonomski razvoj i 
bezbednost zbog nedefini-
sanog statusa Kosova.            

Regionalna saradnju i na- 
pori za br�u integraciju 
omogućavaju konstantnu 
borbu protiv siroma�tva, 
ali je drugi faktori kao �to 
su: borba protiv korupcije, 

spilover misija u Skoplju, 
pripremaju nastavak inici-
jativa, sa većom podr�kom 
radu parlamenata, i pods-
tiču bilateralne i regionalne 
parlamentarne sastanke i 
druge programe podr�ke 
parlamentima.

Pored toga, Kancelarija za 
demokratske institucije i 
ljudska prava (engl. skrać.: 
ODIHR) izrazila je sprem-
nost da parlamentima po- 
nudi svoju značajnu struč-
nost za pitanja ljudskih 
dimenzija.

Zaključak
Na kraju konferencije, Am- 
basador Paskal Fieski, �ef 
OEBS-ove misije na Ko- 
sovu, dao je izjavu orga- 
nizatora, sumirajući rezul-
tate konferencije. 

"Regionalna saradnja je 
moguća jer jugoistočna 
Evropa ima iste probleme 
i ciljeve," rekao je Am- 
basador Paskal Fieski. "Ovaj 
forum se mo�e smatrati 
korakom ka daljem uk- 
ljučenju parlamentaraca u 
bavljenje problemima u 
regionu i njihovo re�ava-
nje."

Nadamo se da će pok-
retačka sila dobijena ovom 
konferencijom podstaći re- 
gionalne parlamente da 
neguju dijalog i bli�u sa- 
radnju, i realizuju ljudski 
i privredni razvoj u re- 
gionu.

trgovine ljudskim bićima i 
HIV/AIDS olak�avaju.               

Diskusije su odr�ane u 
otvorenoj atmosferi. Par-
lamentarci su se slo�ili da 
treba da dodje do poli-
tičkog konsenzusa i da 
treba da postoji op�ti plan 
za ispunjavanje među-
narodnih standarda kako 
bi se: lansirale i primenile 
reforme tr�i�ne ekonomije, 
uspostavile demokratske 
institucije koje imaju adek- 
vatnu monetarnu i fis-
kalnu politiku, usvojili 
zakoni koji će garantovati 
inostrana ulaganja, kao i 
dalju integraciju regiona 
u euroatlanske strukture. 
Zaključeno je da su 
ekonomski razvoj i borba 
protiv siroma�tva blisko 
povezani i da zavise od 
vladavine prava i dobre 
uprave.             

Konferencija je bila uspe�na 
i pozdravljamo napore 
OEBS-a da nastavi sa pod- 
r�kom u pobolj�anju re- 
gionalne saradnje i oja-
čavanju uloge parlame-
nata.
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Mecliste son Nedavna de�avanja u skup�tini
U protekla dva meseca Skup�tina Kosova je vodila intenzivnu debatu, donosila odluke, pokretala inicijative i prosleđivala zakone 
od �ivotnog značaja za kosovsko dru�tvo. Ono �to sledi je pregled nedavnog političkog razvoja u skup�tini od sredine septembra 

pa do sredine novembra 2003. godine.

Franklin De Vrieze

Skup�tinska debata o dija-
logu Pri�tina � Beograd 
Prateći samit EU za Balkan 
odr�an u Solunu (juna 
2003.), gde su date ga- 
rancije za direktan dijalog 
između Pri�tine i Beograda 
o praktičnim pitanjima, 
novi Specijalni preds- 
tavnik Generalnog sekre-
tara (SPGS) Harri Holkeri 
je počeo konsultacije o 
pripremi za sastanak odr- 
�an u Beču 14. oktobra 
2003. Uče�će kosovskih 
privremenih institucija sa- 
mouprave (PIS) je bilo 
tema vi�enedeljne inten-
zivne debate. 

Stav premijera Bajrama 
Red�epija jo� od avgusta 
meseca bio je da razgovori 
sa Beogradom nisu mo- 
gući bez saglasnosti sku-
p�tine i bez konsenzusa 
o početku dijaloga. Zap-
ravo, on je 15. septembra 
izjavio da �stvarna opas-
nost očekivanog dijaloga 
Pri�tina-Beograd ne preti 
zbog samih razgovora, 
već od nejedinstva na Ko- 
sovu i zbog nedostatka 
internog konsenzusa po 
pitanju dijaloga.� 

Premijer se tim povodom 
obratio Skup�tini Kosova 
drugog oktobra ponavlja-
jući da vlada ne bi učest-
vovala u pregovorima bez 
prethodnog odobrenja 
skup�tine. Gospodin Sabri 
Hamiti, �ef poslaničkog 
kluba LDK, je podsetio 
predstavnike kosovskih 
institucija na ono �te je 
u pro�losti već rečeno, a 
to je da oni podr�avaju 

dijalog sa �svim susednim 
zemljama � i da ne postoji 
razlog zbog kog bi skup-
�tina bila protiv dijaloga. 
On je napomenuo da neke 
od tema predviđenog 
dnevnog reda dijaloga ne 
spadaju u nadle�nosti PIS. 
Gospodin Arsim Bajrami 
je, govoreći u ime PDK, 
postavio slično pitanje o 
ispravnosti vremenskog 
termina. On je rekao da 

PIS nemaju neophodna 
ovla�ćenja. Gospodin Ra- 
mu� Haradinaj (AAK), je 
sugerisao da skup�tina 
treba da proglasi neza-
visnost, kako bi Kosovo 
moglo da se uključi u 
dijalog po jednakim osno- 
vama. Suprotno stavo- 
vima albanskih kolega, 
gospodin Dragi�a Krs-
tović, �ef Koalicije pov-
ratak (KP), je izneo stav 

da pregovori između PIS 
i Zajednice Srbije i Crne 
Gore nude stvarnu �ansu 
za pobolj�anje među- 
etničkih odnosa i uslova 
�ivota na Kosovu. Gos- 
podin Sadik Idrizi je, go- 
voreći u ime parlamen-
tarne grupe �Ostale za- 
jednice�, izjavio da će 
njegova grupa podr�ati 
stav većine o dijalogu, ali 
da njegova grupa treba 
da bude adekvatno preds-
tavljena ako dođe do 
dijaloga. Debata je ostala 
nezaključena. 

Osmog oktobra su preds-
tavnici pet kancelarija 
(�Kvint� grupa) i SPGS 
odr�ali petočasovni sas-
tanak sa Predsednikom 
Rugovom, premijerom Re- 
d�epijem, Predsednikom 
Skup�tine Dacijem i li- 
derima AAK i PDK Ra- 
mu�em Haradinajem i Ha- 
�imom Tačijem. Lideri 
kosovskih Albanaca su 
izneli predlog za većim 
prenosom nadle�nosti i 
za formiranjem određe- 
nog ministarstva kao pre- 
duslov za podr�ku dija- 
logu. Međutim, nije do- 
neta odluka povodom di- 

Prof. Ned�at Daci, Predsednik skup�tine, razgovara sa novinarima posle inauguracione 
sednice dijaloga o praktičnim pitanjima u Beču 14. oktobra 2003., zajedno sa Dr. 

Ibrahimom Rugovom, Predsednikom Kosova.
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jaloga. Izvr�en je dip-
lomatski pritisak za pos- 
tizanjem saglasnosti oko 
uče�ća u dijalogu, i nag- 
la�ena je potreba za raz- 
govorom sa svim su- 
sedima ukoliko Kosovo 
�eli da postane deo Evrope. 
Dok je SPGS nagla�avao 
da saglasnost skup�tine 
nije neophodna za dijalog 
sa Beogradom, premijer 
Rexhepi (PDK) je i dalje 
isticao da skup�tina treba 
da da ovla�ćenje vladi za 
uče�će u razgovorima. S 
obzirom da 9. oktobra 
dnevnim redom sednice 
Skup�tine Kosova nije bila 
predviđena rasprava o 
razgovorima između Pri�- 
tina i Beograda, �ef pos-
laničke grupe PDK Arsim 
Bajrami je predlo�io da se 
ta tema doda na dnevni 
red. Međutim, predlog je 
većinom glasova odbijen 
i skup�tina je nastavila 
sa uobičajenim zakono-
davnim radom. 

Predsednik Kosova Ibra-
him Rugova je 10. oktobra 
dao pozitivan odgovor na 
zahtev da se prisustvuje 
razgovorima. Ogroman 
diplomatski napor da se 
ubede i ostali kosovski 
lideri  je ostao bez uspeha, 
tako da je kosovska de- 
legacija oti�la na razgo- 
vore bez predstavnika 
vlade. Međutim, Predsed- 
niku Rugovi se u for- 
miranju kosovske delega-

cije u Beču pridru�io Pred-
sednik Skup�tine Nexhat 
Daci. 

Početak dijaloga je odr�an 
u Beču 14. oktobra, kako 
je i bilo zakazano. Dvo- 
člana pri�tinska delegacija 
je bila nasuprot delegaciji 
iz beograda koju su činili 
premijer �ivković i Podp-
redsednik vlade Čović. 
Dok su obe delegacije iz- 
nosile veoma različite pri-
kaze situacije na Kosovu, 
SPGS je najavio formiranje 
radnih grupa koje će 
diskutovati o četiri oblasti 
u okviru razgovora koji 
su zakazani za novembar. 
Ove oblasti su: energetika, 
transport i komunikacije, 
nestala lica i povratak 
raseljenih i izbeglica. 

Skup�tina odbija pritvor 
komandanta KZK Agima 
Čeka 
22. oktobra 2003, slo-
venačka policija je, u sk- 
ladu sa međunarodnom 
poternicom izdatom od 
takozvanog pri�tinskog 
okru�nog suda sa sedi�- 
tem u Ni�u, Srbija, zadr- 
�ala u pritvoru koman-
danta KZK Agim Ceku. 
Posle obavljenog razgo- 
vora između SPGS Hol-
kerija i slovenačkog mi- 
nistra spoljnih poslova, u 
kom je SPGS objasnio da je 
nalog za hap�enje neva�eći 
jer je izdat od nelegalnog 

paralelnog pravosuđa, ge- 
neral Ceku je oslobođen 
u ranim satima 23. ok- 
tobra.  

Istog dana, Skup�tina Ko- 
sova je dala zvaničnu 
objavu, uz podr�ku svih 
političkih partija u skup�- 
tini, osim KP i Narodnog 
pokreta Kosova (LPK). U 
svojoj izjavi skup�tina 
kritikuje akcije koje su 
preduzele slovenačke ins-
titucije kada je reč o dr- 
�anju u pritvoru Ceka i 
odbija sve naloge za hap-
�enje i odluke suda koje su 
donele srpske institucije i 
srpske paralelne strukture 
protiv kosovskih građana. 
Zvanična izjava poziva 
međunarodne institucije 
na Kosovu i �ire, uk- 
ljučujući INTERPOL i 
EUROPOL, da ne priznaju 
ovakve odluke. U izjavi 
se poziva SPGS da pre- 
duzme hitne mere u cilju 
uklanjanja paralelnih ins-
titucija na Kosovu. Na 
plenarnoj diskusiji je po- 
menut nedavni izve�taj 
OEBS/a o funkcionisanju 
paralalenih institucija na 
Kosovu. 

Preporuke za izmene 
Ustavnog okvira 
Sednica skup�tine odr�ana 
30. oktobra je dala zeleno 
svetlo predlogu da se 
formiraju skup�tinske ra- 
dne gruzpe koje će izaći 

sa preporukama za iz- 
menu Ustavnog okvira. 
Pokrovitelji inicijative su 
objasnili da će ove izmene 
omogućiti br�i prenos 
nadle�nosti uključujući 
one iz poglavlja 8 i re- 
zervisana ovla�ćenja SP- 
GS. Nova ovla�ćenja bi 
omogućila privremenim 
institucijama da učine 
odlučujući napredak po 
pitanju standarda i da 
na taj način pomognu 
UNMIK da ispuni svoj 
mandat. Pored toga, save- 
tovanje u okviru radnih 
grupa bi pomoglo prip- 
remama za konačni sta- 
tus. Gospodin Arsim Baj- 
rami, predsedavajući za- 

konodavnog od- 
bora, kao odbora 
za pravna pitanja 
i pitanja vezana za 
Ustavni okvir, je 
izjavio da je �proces 
izmena Ustavnog 
okvira legitiman i 
da je to veoma kon- 
struktivna ponuda 
kosovskih institu-
cija UNMIK-u u ci- 
lju obavljanja uspe-
�ne misije�. Sa izu- 
zetkom KP, sve par-
lamentarne grupe 
su podr�ale inici-
jativu. UNMIK je 
izrazio svoju sum-
nju vezanu za ovu 
inicijativu. 

Razmarani i usvojeni 
zakoni 
Za protekla dva meseca 
skup�tina je razmatrala i 
usvojila nekoliko zakona. 
Neki su već usvojeni u 
drugom čitanju u po- 
menutiom roku. Zakoni 
bez vremenskog roka su 
bili samo potvrđeni na 
prvom čitanju � sredinom 
novembra � i jo� uvek 
se razmatraju u skup�-
tinskim odborima: Zakon 
o bezbednosti na radu i 
zdravstvenoj za�titi za- 
poslenih (09.10.2003), 
Zakon o javnim nabav-
kama (11.09.2003), Za- 
kon o invalidskim pen- 

Ministar zdravstva, G-đica. Resmiye 
Mumcu, predlo�ila skup�tini nacrt 

zakona o medicinskim proizvodima i 
spravama i nacrt zakona o zdravstvu.
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zijama (06.11.2003), Za- 
kon o medicinskim pre-
paratima i medicinskim 
pomagalima, Zakon o sa- 
nitarnoj inspekciji (06.11. 
2003), Zakonski amand- 
mani na Zakon o upravi i 
javnim finansijama i ren-
tabilnosti (23.10.2003), 
Zakon o pesticidima (16. 
10.2003), Zakon o po�-
tanskoj slu�bi (09.10. 
2003), Nacrt zakona o 
spotru, Nacrt zakona o jed-
nakosti među polovima, 
Nacrt zakona o katastru, 
Nacrt anti-diskriminator-
nog zakona, Nacrt zakona 
o zdravstvu. 

Razmatranje Zakona o 
ravnopravnosti polova 
23. oktobra 2003. je 
zakona o jednakosti među 
polovima imao prvo čita-
nje i on se trenutno raz-
matra u nakoliko odbora. 
Kada je predstavljala ovaj 
zakon gospođica Melihate 
Termkolli (LDK), predse-
davajući u odboru za jed-
nakost među polovima, 
je naglasila da je to prvi 
zakon koji je iniciran od 
skup�tine, kao i da je 
to prvi deo zakonodavne 
inicijative na Kosovu koja 
se bavi pitanjem jedna-
kosti među polovima. Pre 

podno�enja za- 
kona, mnoge 
domaće i me- 
đunarodne or- 
ganizacije su 
dale svoj ko- 
mentar na te- 
kst, ističući da 
je to oblast u 
kojoj su pravne 
i ispravke u sa- 
mom sadr�aju 
dobrodo�le. 

Usvojeni zakoni 
na koje je KP 
ulo�ila prigovor 
U skladu sa 
p ro c e d u ro m 
opisanom u 
Ustavnom ok- 

viru parlamen-
tarna grupa 
�Koalicija pov-

ratak� (KP) je učinila ne- 
koliko koraka, ula�ući pri- 
govore na već usvojene 
zakone na osnovu toga 
�to zakoni (ili izvesna 
poglavlja) kr�e osnovne 
interese zajednice. Nakon 
dobijenog odgovora od 
pokrovitelja zakona (vla- 
de) Predsedni�tvo je iza�lo 
sa preporukom da se 
oformi poseban panel, koji 
bu uključio predstavnike 
pokrovitelja zakona, stra- 
nu koja je ulo�ila prigovor 
i UNMIK. 

Nedavno je KP ulo�ila pri- 
govore na sledeće zako- 
ne: Zakon o pristupu 
zvaničnim dokumentima, 
zakon o popisu imovine 
i stanovni�tva, zakon o 
javnim nabavkama i za- 
kon o po�tanskim uslu- 
gama. 16. oktobra na 
plenarnoj sednici skup�-
tina je usvojila tri pre-
poruke specijalnog panela 
o zakonu o pristupu zva-
ničnim dokumentima. 
Predsedni�tvo skup�tine je 
odbacilo prigovor na 
zakon o po�tanskim uslu- 
gama, zato �to je prigovor 
ulo�en nakon isteka roka. 
Nakon dobijenog odgo-
vora od pokrovitelja za- 
kona (vlade) predsedni�tvo 
skup�tine je odbacilo pri- 
govor protiv zakona o 
javnim nabavkama. Pri- 
govori na zakon o popisu 
su u toku.

�Ovaj zakon je u skladu sa postojećim 
standardima protiv diskriminacije i zako-
nodavstvom na evropskom i međunarodnom 
nivou, i on upotpunjava obaveze privrev-
remnih institucija samouprave na Kosovu 
proistekle iz Ustavnog okvira, zato �to direktno 
i celishodno ispunjava ove obaveze. (�)

Ja �elim da naglasim da je ovaj zakon direktno 
zasnovan na uredbi Saveta EU 2000/43 kada 
je reč o primeni principa jednakih mogućnosti 
za sve bez rasnih i etničkih razlika, i ne sa- 
mo da se ograničava na rasnu ili etničku di- 
skriminaciju, već ima i �iri spektar za�tite 
drugih kategorija / i po drugim osnovama 
kao �to su: jedankost polova, starosno doba, 
mi�ljenje ili političko uverenje, nacionalnost, 
vera, fizički ili mentalni nedostaci, itd; ovaj 
zakon je sastavljen u skladu sa potrebama i 
specifičnostima Kosova. (�)

Ja smatram da ovaj zakon takođe nosi i 
političku odgovornost, s obzirom da će svrs-
tati Kosovo u vodeću poziciju na Balkanu 
i u Evropi kada je reč o diskriminatorskom 
zakonodavstvu, i usvajanje ovakvog zakona 
ukazuje na to da Kosovo pravi početne ko- 
rake usklađivanja lokalnog zakonodavstva sa 
evropskim.� 

Dr. Bajram Red�epi, Premijer Kosova na 
skup�tinskom zasedanju 30. oktobra 2003.

Premijer iznosi zakon 
o diskriminaciji

G-đica. Melihate Termkoli, 
predsedavajući u odboru za jednakost 
polova, predla�e prvi nacrt zakona 
usvojen od strane Skup�tine Kosova.
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Nacrt zakona o nediskriminaciji, koji Skup�tina trenutno razmatra, mo�e Kosovo da stavi na čelo zakonodavstva protiv diskriminacije 
na Balkanu i �tavi�e u Evropi. Obezbeđujući pravne lekove protiv svih oblika diskriminacije, nacrt zakona o nediskriminaciji 

nadopunjava druge zakone, kao �to je ravnopravnost polova.

Skup�tina pregledava zakon o nediskriminaciji

Pre vi�e od godinu dana 
OEBS je vladi podneo mo- 
del zakona o nediskrimi-
naciji. Sastavljena je jedna 
radna grupa u kancelariji 
premijera, na čelu sa Ar- 
bere�om �aljom iz kan-
celarije za slu�bu pravne 
pomoći pri kancelariji pre-
mijera. Ova radna grupa 
koristila je taj model za- 
kona kao smernice i in- 
tenzivno je radila sa ko- 
sovskim stručnjacima, 
predstavnicima kosovs-
kog građanskog dru�tva i 
međunarodne zajednice na 
izradi nacrta zakona koji 
uzima u obzir naročite 
potrebe Kosova kao i za- 
kone Evropske Unije i dru- 
ge međunarodne prav- ne 
norme predviđene članom 
5.7 Ustavnog okvira.

Evropski komesar Kris 
Paten je već u svom ob- 
raćanju Skup�tini od 11. 
septembra izjavio da je 
impresioniran činjenicom 
da vlada radi na zakonu 
o nediskriminaciji koji 
uzima u obzir evropske 
standarde. Dakako, nacrt 
zakona o nediskriminaciji 
aspiri�e da sledi i primeni 
propise Evropske Unije, 

naročito direktivu Saveta 
EU 2000/43/EC (direktiva 
o rasnoj jednakosti), di- 
rektivu Saveta EU 2000/ 
78/EC (kojom se uspos- 
tavlja op�ti okvir za rav- 
nopravan tretman u za- 
poslenju i profesiji) i član 
26 međunarodne konven-
cije o političkim i gra- 

đanskim pravima (eng-
leska skraćenica: ICCPR), 
�to je u skladu sa onim 
delom va�ećeg zakona koji 
se propisuje članom 3.3 
Ustavnog okvira. Na os- 
novu člana 26 ICCPR, 
nacrt zakona o nediskri-
minaciji pro�iruje za�titu 
protiv diskriminacije po 

svim osnovama bez obzira 
na sva prava garantovana 
zakonom. Ovo uključuje 
za�titu od diskriminacije 
za ugro�ene grupe kao 
�to su deca, starije osobe, 
�ene, lica sa mentalnim i 
fizičkim o�tećenjima, pri-
padnici etničkih zajednica, 
itd. 

Tako nacrt zakona o ne- 
diskriminaciji �titi ne sa- 
mo pripadnike etničkih 
zajednica, nego sve ugro- 
�ene grupe. Takođe, nacrt 
zakona je napravljen da 
bi obezbedio mogućnost 
da se vode ili uvedu one 
zakonske odredbe koje 
obezbeđuju veću za�titu 
principa jednakog tret-
mana od za�tite koju daje 
ovaj nacrt zakon. Pored 
toga, nacrt zakon pred-
viđa da će sudstvo koristiti 
zakon koji �rtvama disk- 
riminacije obezbeđuje bo- 
lju za�titu. Dok nacrt 
zakona o nediskriminaciji 
obezbeđuje pravne lekove 
protiv svih oblika diskri- 
minacije po�to do njih 
dođe, potrebni su drugi 
zakoni da bi se sprečilo da 
do pojave određenih oblika 
diskriminacije uop�te do- 

Hubert Vanekoster, Savetodavna kancelarija za dobru vladavinu u kancelariji premijera

đe. Na primer zakon o 
ravnopravnosti polova 
koji sprečava diskrimina- 
ciju na osnovu pola, ili 
zakon koji sprečava disk- 
riminaciju lica sa o�teće-
njima.

Tako se zakon o nedisk-
riminaciji i zakon o rav-  
nopravnosti polova i 
drugi zakoni, koji �tite 
ugro�ene grupe među- 
sobno nadopunjuju obez-
beđujući, kako pravne 
lekove u slučaju pojave 
diskriminacije, tako i mere 
koje sprečavaju da do 
diskriminacije uop�te 
dođe.

Vlada je 17. septembra 
usvojila zakon o nedisk-
riminaciji. Nacrt zakona 
je 26. septembra bio u 
rasporedu sekretarijata 
skup�tine, a 30. oktobra 
bio je na skup�tinskom 
dnevnom redu za prvo 
isčitavanje. Nakon imp-
resivnog uvodnog govora 
premijera i �učne rasp-
rave, koja je u stvari po- 
kazala značajne među-
sobne optu�be o etničkoj 
diskriminaciji albanskih i 
srpskih poslanika sa Ko- 
sova, sve političke grupe, 
izuzev koalicije Povratak, 

Premijer Bajram Red�epi predstavio je nacrt zakona protiv 
diskriminacije skup�tini 30. oktobra (vidi deo njegovog govora 

na predhodnoj strani).
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Prof Dr Svetomir Samard�ić, Koalicija Povratak

Kosovska Skup�tina i političko odlučivanje
Poslednjih meseci Skup�-
tinu Kosova karakterisu 
zaostreni međupartijski 
sukobi. Razlozi za to su 
nasleđena posleratna at- 
mosfera, koja se te�ko 
pravazilazi, ali i atmosfera 
stvorena početkom dija-
loga u Beču. Različiti sta- 
vovi političkih partija oko 
početka dijaloga i nemi- 
novna partijska disciplina 
sputavaju i onako og- 
raničen način slobodnog 
izra�avanja većine pos-
lanika u skup�tini. Tako 
se usporen proces demok-
ratizacije kosovskog dru-
�tva jos vi�e potencira. 
Od odlučujućeg značaja 
mora biti činjenica da 
demokratija neće doći sa- 
ma, jos manje da će je 
neko sa strane doneti. 
Njoj treba ići u susret 
i za nju se treba boriti. 
Na dozvoljen način, svim 
demokratskim sredstvi- 
ma. U aktuelnom politič-
kom trenutku Kosova 
odgovornost političkih 
stranaka, koje učestvuju 
u radu skup�tine, ta od- 
govornost  je posebno 
potencirana. Odgovor-
nost, međutim, pripada i 
Međunarodnoj zajednici, 
koja je preuzela te�ku 

obavezu privremenog ru- 
kovođenja Kosovom. Ona 
ne sme biti pasivni pos-
matrač, vec nasuprot, 
veoma aktivni činilac u 
procesu pomirenja i raz- 
voja demokratskih pro-
cesa.

Ovih dana dogodio se 
jedan neobičan slučaj za 
parlamentarni �ivot Ko- 

sova. Amandman na za- 
kon o sanitarnoj inspek-
ciji, koji sam predlozio kao 
član manjinske političke 
grupacije, je vladajuća 
većina usvojila, suprotno 
prethodnom mi�ljenju 3 
skup�tinska odbora. Ta či- 
njenica u meni izaziva 
ambivalentno osećanje: sa 
jedne strane godi mi da 

sam na kompetentan na- 
čin, snagom stručnih ar- 
gumenata, ubedio skup-
�tinsku većinu da je interes 
građana Kosova u us- 
vajanju pomenutog aman-
dmana. Sa druge strane 
često odbacivanje korisnih 
amandmana, samo zato 
sto ih predla�e druga po- 
litička grupacija daje ose- 
ćaj letargičnosti, osećaj 
depresivnosti. Bar u oblas- 
tima koje se tiču  sva- 
kodnevnog �ivota gra-
đana, potrebno je vi�e 
tolerancije, vi�e politicčog 
sluha, sa obe strane. Pri- 
hvatanje pomenutog 
amandmana je samo je- 
dan, ipak va�an, početak 
tolerantnijeg odnosa ljudi 
koji odlučuju o �ivotnim 
pitanjima ljudi koji su 
ih birali. Političko odluči-
vanje mora  imati upori�te 
u snazi argumenata, u 
prilici da se argumenti 
saslu�aju, analiziraju, i 
ako na�i interesi to zah-
tevaju prihvate ili odbace. 

Isključivost, netolerancija, 
lične i nacionalne uvrede 
neće doneti nikome dobro. 
Čast i obraz političkog 
protivnika ne sme se di- 
rati. Takav postupak se 
neminovno vraća kao bu- 
merang.

glasale su za ovaj zakon 
o nediskriminaciji. Kako 
poslanik Oliver Ivanović 
navodi koalicija Povratak 
bi, u načelu, podr�ala 
zakon da tekst nije tako 
lo�e napisan. Mada to nije 
potvrđeno, ali na osnovu 
naročitih zabrinutosti koje 
je izneo vođa grupe Dra-
gi�a Krstović, moguće je 
da je koaliciji Povratak 
data lo�e prevedena srpska 
verzija zakona o nedisk-
riminaciji. 

Glavne pote�koće koje su 
se pojavile u raspravi u 
skup�tini tiču se nekih 
naprednih odredaba u na- 
crtu zakona koje se odnose 
na odlučne mere, otva- 
ranje centra za jednaki 
tretman i odredbu koja 
promovi�e socijalni dijalog 
između radnika i poslo-
davaca. Međutim, sve ove 
odredbe preuzete su di- 
rektno iz directive Saveta 
EU 2000/43/EC. Nadamo 
se da ove pote�koće neće 
predstavljati prepreku za 
usvajanje zakona o nedisk-
riminaciji u skup�tini jer 
će ovaj zakon, po�to bude 
objavljen, Kosovo staviti 
na čelo zakonodavstva o 
nediskriminaciji na Bal-
kanu, i čak u Evropi, po�to 
će Kosovo prvo imati tako 
sveobuhvatnim zakonom 
o nediskriminaciji. Va�an 
korak u pravcu kosovske 
aspiracije da stigne u Ev- 
ropu.
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Stefen Lids, Savetnik za bud�et pri ministarstvu finansija i privrede.

Kosovska vlada trenutno zavr�ava KCB 2004, kosovski konsolidovani bud�et za sledeću godinu. Dok skup�tina čeka da pregleda 
bud�et, komplikovani postupak izrade nacrta bud�eta privodi se kraju. Pregled.

Kontrola i ravnote�a u odlučivanju 
o Kosovskom bud�etu

Nije iznenađujuće to �to 
trenutno jedinstveni oblik 
vlade na Kosovu ima za 
posledicu to da na Kosovu 
postoji jedinstveni proces 
bud�eta. Prema Ustavnom 
okviru, zakonu o vođenju 
javnih finansija i odgo-
vornostima, te uredbi o 
godi�njem bud�etu, Speci-
jalni predstavnik General-
nog sekretara, privremene 
institucije samouprave i 
Skup�tina imaju određene 
uloge i odgovornosti za 
proces bud�eta. Pored toga, 
i međunarodne organiza-
cije i donatori imaju svoje 
uloge, koje utiču na bu- 
d�etni proces.

Kosovski bud�et dobija sre- 
dstva od naplate poreza, 
da�bina (naročito na op�-
tinskom nivou bud�eta) i 
od donatora. Donatorska 
sredstva se ili namenjuju za 
određene aktivnosti, ili su 
�nenamenjena�, odnosno, 
ona ulaze u bud�et za op�- 
te potrebe.

Bud�etni proces vodi Mi- 
nistarstvo finansija i priv-
rede (MFP), u kome rade 
i domaći i međunarodni 
savetnici. Glavne organi-
zacijske jedinice imaju svoje 

određene uloge u procesu 
bud�eta. Kancelarija mi- 
nistra vodi postupak dono- 
�enja politike i utvrđivanja 
prioriteta, i radi sa Speci-
jalnim predstavnikom Ge- 
neralnog sekretara, priv-
rednim i fiskalnim savetom 
(PFS), drugim ministrima, 
Skup�tinom i op�tinama 
na političkom nivou. 
Glavno odeljenje za bud�et 
svakodnevno vodi pos-
tupak formulisanja i pod- 
no�enja kosovskog bu- 
d�eta, i sarađuje sa priv- 
rednim i fiskalnim save- 
tom, drugim ministrima i 
Skup�tinom, na operativ- 
nom nivou. Op�tinsko ode- 
ljenje za bud�et svakod-
nevno vodi postupak for- 
mulisanja op�tinskih de- 
lova kosovskog bud�eta, i 
sarađuje sa op�tinama na 
operativnom nivou. Ode-
ljenje blagajne vodi podatke 
o izvr�avanju kosovskog 
bud�eta putem sistema 
slobodnog bilansa (�Fri-ba-
lans�), čime se obezbeđuju 
potrebni podaci za glavno 
i op�tinsko odeljenje za 
bud�et. Odeljenje za mak-
roekonomiju vr�i predvi-
đanja prihoda i pratećih 

podataka potrebnih za for- 
mulisanje, podno�enje i 
izvr�avanje kosovskog bu- 
d�eta. Odeljenje za koor-
dinaciju donatora poma�e 
postupak pregovaranja sa 
donatorskim organizaci-
jama i njihovo obezbeđi- 
vanje sredstava za kosovski 
bud�et, uključujući pra-
ćenje priliva i tro�enja ovih 
sredstava.

MFP prati model i raspored 
izrade nacrta bud�eta, kao 
i u svakoj drugoj vladi, ali 
sa sledećim razlikama. Po 
pravilu, SPGS ima konačno 
ovla�ćenje za dono�enje 
odluka o kosovskom bu- 
d�etu. SPGS mo�e da dobija 
preporuke o bud�etu od 
MFP i PFS. On ima pravo 
da prihvati ili odbije takve 
preporuke i mo�e da pre- 
duzima unilateralne mere 
vezane za odluke o bu- 
d�etu. Kao rezultat, posto- 
jaće izvestan stepen tenzija 
u dono�enju odluka i 
postupku raspodele sreds-
tava, jer mogu postojati 
razmimoilazeća mi�ljenja 
o prioritetima koje treba 
pratiti pri obezbeđivanju 
sredstava za različite delat-
nosti u vladi.

Kao �to je to slučaj kod 
jednog broja vlada zemalja 
u tranziciji, uloga i status 
dru�tvenih preduzeća (kao 
�to su KEK i druga predu- 
zeća) nisu jasni � ova 
preduzeća �ele da dobijaju 
sredstva iz centralnog bu- 
d�eta, ali ona nisu pod kon-
trolom bud�etnog procesa 
na isti način kao �to su 
to �klasične� vladine orga-
nizacije.

S obzirom da je bud�etni 
proces na Kosovu nov, i 
s obzirom da je zakon 
o javnom vođenju finan- 
sijskih sredstava i od- 
govornostima stupio na 
snagu tek maja 2003.-će 
godine, bud�etni proces 
nastavlja da bude u stanju 
evolucije. Odnosno, iako se 
znaju glavne odgovornosti 
i rokovi za određene mere, 
bud�etni proces jo� uvek 
nije u potpunosti dosledan 
međunarodnoj praksi.  
Najupečatljivije je to da 
zbog velikog i slo�enog 
broja organizacija i lica 
uključenih u ukupni pos- 
tupak odlučivanja, rokovi, 
koji se smatraju neop-
hodnim za blagovremeno 

formulisanje bud�eta, a 
predviđeni su zakonom, 
ponekad se ne ispunjavaju. 
To ima za posledicu pre-
veliki broj odluka, koje se 
moraju doneti kasnije u 
toku godine, da bi bud�et 
bio donesen do 31.-og 
decembra.

Na Kosovu postoji bu- 
d�etski suficit i to iz dva 
razloga. Potro�ačke orga-
nizacije i njihovi ruko-
vodioci i radnici često su 
novi na svojim radnim 
mestima, i po�to se ove 
potro�ačke organizacije 
nisu jo� uvek u potpunosti 
razvile u vladine orga-
nizacije, one i dalje nisu 
sasvim sposobne da ispu- 
njavaju sve funkcije za koje 
su odgovorne. U ne- kim 
slučajevima, potro- �ačke 
organizacije precenjuju 
predviđanja svojih tro�-
kova jer centralna vlada 
jo� uvek ne mo�e da utvrdi 
�standardne cene� za robe 
i usluge koji su zajednički 
za vladu i/ili jedinstveni 
za svaku organizaciju koja 
tro�i.

Mo�e se očekivati pojava 
bud�etskog suficita jo� 
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nekoliko godina, dok pot-
ro�ačke organizacije ne 
dostignu svoje odgova- 
rajuće nivoe radne efikas-
nosti. Dok postoji, on se 
mo�e upotrebiti za jednok-
ratne investicione projekte, 
za vanredne potrebe i druge 
vrste tro�kova za koje se ne 
očekuje da se ponovo jave. 
Ipak, treba ga ekonomično 
koristiti, jer se dobar pos- 
tupak bud�eta zasniva na 
konceptu da se svake go- 
dine tro�e isključivo izdvo-
jena sredstva.

Prema makroekonomskim 
predviđanjima i na osnovu 
va�ećeg poreskog zakona, 
proceni prihoda i dona- 
torskog finansiranja, uku-
pni kosovski resursi prob-
li�avaju se najvi�oj tački. 
Ne očekuje se da će Kosovo 
uvek imati sve veće količine 
novca raspolo�ivog za vl- 
adu, i ono se sada prib-
li�ava tački nakon koje 
bud�et vi�e ne mo�e rasti 
osim ako ne dođe do �irenja 
privrede ili ako se izmene 
poreski propisi.  

Međutim, zbog dono�enja 
novih planova, penzione 
�eme i pratećih mera, pot- 
rebe vlade u slu�bi javnosti 
i dalje rastu. Mora se vo- 
diti računa da se obezbedi 
da postoji odgovarajuća 
ravnote�a između prihoda 
i tro�enja, po�to ustavni 
okvir zabranjuje akumu-
laciju bud�etskog deficita.

Rainer Willert, �ef regionalne kancelarije, Friedrich Naumann fondacije

Razmena informacija: 
Ključ za uspe�nu ko-upravu

Već postoji tradicija saradnje 
između tri va�na odbora 
Skup�tine Kosova � Odbora 
za finansije i ekonomiju, 
Odbora za trgovinu i in- 
dustriju i Odbora za bud�et 
i Friedrich Naumann fon-
dacije. Dobro se sećamo pr- 
vog sastanka u septem- 
bru 2002. kada je gospodin 
Klaus Bünger, biv�i Dr�avni 
sekretar ministarstva eko-
nomije Nemačke, govorio 
o tr�i�tu dru�tvene ekono-
nomije. Gospodin Bünger je 
tom prilikom obja�njavao 
primer iz nemačke istorije 
o pote�koćama ko-uprave. 
U okviru vladavine savez- 
ničkih snaga nad Zapad-
nom Nemačkom nakon II 
svetskog rata, gospodin 
Ludwig Erhard je kao mi- 
nistar ekonomije imao og- 
raničena ovla�ćenja. Njega 
je kritikovao �ef komande 
savezničkih snaga generala 
Clay, juna 1948. samo zato 
�to je na svoju ruku izmenio 
paket pravila za regulisanje 
tr�i�ta i cena. 
Međutim, situacija u Ne- 
mačkoj u to vreme ne mo�e 
se u potpunosti uporediti 
sa dana�njicom Kosova s 
obzirom da je Nemačka i u 
to vreme imala ograničeni 
suverenitet. Bilo je očigledno 
da je gospodin Bünger izab-
rao primer za diskusiju u 

okviru radionice kako bi 
se uporedile neke karakte-
ristike posleratne Nemačke 
sa aktuelnom stvarno�ću 
�rezervisanih ovla�ćenja � 
na Kosovu. Pod ovakvim 
okolnostima mi�ljenja i ideje 
o tome na koji način treba 
postaviti stvari su često 
veoma različita i lako do- 
vode do konflikta, kao �to 
je i pokazano u ovom pri-
meru sa gospodom Clay i 
Erhard. 
Zaista je mudro pobolj�ati 
razmenu informacija među 
različitim �igračima�, prve- 
nstveno da bi se izbegao 
konflikt. Friedrich Nau- 
mann fondacija je mi�ljenja 
da jo� uvek postoji velika 
potreba za većom razme- 
nom informacija, po- sebno 
između Privremenih insti-
tucija samouprave (PIS) i 
njihovih međunarodnih par-
njaka, ali i u okviru samih 
privremenih institucija, kao 
na primer vlade i skup�tine. 
Za kosovske prilično komp- 
likovane strukture ko-upra- 
ve između lokalnih i među-
narodnih snaga jo� je od 
većeg značaja zajednička 
stalna razmena informacija. 
Ova naročita potreba za 
razmenom je u sprezi i 
sa drugim očiglednim činje-
nicama, koje stalno pokreću 
novu nesigurnost zbog te- 

kućeg procesa prenosa nad-
le�nosti sa UNMIK-a na 
PIS. Iznad svega, ne treba 
zaboraviti komplikovanu 
strukturu i izmene u 
ograničenom praktičnom is- 
kustvu, �to je bio slučaj 
na početku procesa prenosa 
ovla�ćenja na Kosovu. Ovo 
praktično iskustvo značajno 
raste �kroz rad� i preko 
obuke i konsultacija koje 
donekle nadoknađuju jo� 
uvek ograničena sredstva i 
tehničku opremu u okviru 
PIS. 
U međuvremenu, Friedrich 
Naumann fondacija je za- 
jedno sa OEBS-om organizo-
vala četiri konsultativna 
sastanka. Povremeno su po- 
zivani i predstavnici vladi- 
nih ministarstava i UNM- 
IK-a. Na jednom skupu, 
neko od prisutnih �korisni- 
ka� zakonodavne inicijative, 
jedan preduzimač, je disku- 
tovao sa članovima skup-
�tine o tome na koji način 
poslovni ljudi pocenjuju za- 
konodavsto na Kosovu. 
Jedan od poslednjih sas-
tanaka je odr�an sredinom 
septembra 2003. sa ciljem 
da se a�urira informacija 
prosleđena od stuba IV, 
institucije koja je u okviru 
UNMIK-a odgovorna za 
ekonomska pitanja. Veliku 
radoznalost među posla-

nicima je izazvalo izlaganje 
Andreasa Wittkowskog, sa- 
vetnika stuba IV, kada je 
pomenuo početak primene 
nove razvojne ekonomske 
strategije za Kosovo. Većina 
prisutnih članova odbora 
veruje da je krajnje vreme da 
i oni postanu deo debate o 
strategiji. 
Da li zaista oni treba to 
i da postanu? Verovatno 
jasna pravila ne postoje. 
Ponekad se čini da je potreba 
za dijalogom između UNM-
IK-a i PIS jo� veća posebno 
zbog postojanja ovakvo 
�otvorenih� struktura i čes-
tog nedostatka zakona ili 
dvosmislenih zakona na 
Kosovu. Friedrich Naumann 
fondacija nudi i organizuje 
susrete ovog tipa. Mi smo 
uvereni da je ova potpora 
va�an instrument koji po- 
ma�e u prevazila�enju ne- 
savr�enih struktura, koje 
su zasigurno svuda odlika 
tranzicije. 
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industriju je uradio istu 
stvar, oni su odobrili 
predlog za iniciranje na- 
crta zakona o energiji. 
Mislim da sa ovakvom 
praksom treba nastaviti, 
kao i sa obukom slu�-
benika koji rade u odbo-
rima, uz uključivanje do- 
maćih i međunarodnih 
stručnjaka. 

P. Da li planirate da 
zaposlite prevodioce / tu- 
mače za englesko-srpsko-
albanski u Pravnoj kan-
celariji kako bi olak�ali 
komunikaciju sa zva- 
ničnicima UNMIK-a?

O. Oralna i pisana komu- 
nikacija na sva tri jezika, 
ne samo sa UNMIK-om 
već i sa ostalima, je veoma 
va�na. Primena projekta 
EAR-a za podr�ku skup�- 
tini u oblasti zakono-
davstva je počela 15. sep-
tembra 2003. Projekat 
predviđa zapo�ljavanje 
dva prevodioca / tumača 
za albanski, srpski i eng-
leski. 

P. Vi ste član nedavno 
osnovanog upravnog od- 
bora projekta za izradu 

Intervju obavio: Edi Efendia (NDI), Dardan Velija (OEBS) 

Procena rada kancelarije za pravna pitanja 
Skup�tine Kosova

Pitanje: Kako Vi pro-
cenjujete rad Va�e kan-
celarije, dve godine nakon 
njenog osnivanja?

Odgovor: Kancelarija za 
pravna pitanja i za savete 
o proceduralnim usluga- 
ma je odgovorna za pru- 
�anje pravne i proce-
duralne podr�ke člano-
vima skup�tine, odbori- 
ma, parlamentarnim gru-
pama i predsedni�tvu. 

Posvećenost poslu osoblja 
je zadovoljavajuća, ali jo� 
uvek ima mesta za veću 
kreativnost. Trenutno je 
obim posla ogroman i 
u okviru kancelarije i u 
sekciji odbora. Stoga osob-
lje za vreme radne nedelje 
obezbeđuje usluge za tri 
ili četiri skup�tinska od- 
bora i prati �est do osam 
sastanaka odobra. Svaki 
sastanak zahteva odre-
đenu pripremu, kao �to je 
sastavljanje zapisnika sa 
sastanaka i izve�taja sa 
preporukama koje moraju 
biti dostavljene skup�tini 
i predsedni�tvu. Potreban 
nam je veći broj pravnih 
savetnika u cilju veće 

efikasnosti i kvaliteta rada 
u ovom odeljenju.

P. Kakvo je Va�e mi�ljenje 
o saradnji između PIS 
i Pravnog odeljenja 
UNMIK-a?

O. Bez namere da pro- 
cenjujem saradnju između 
PIS i Pravne kancelarije 
UNMIK-a  verujem da 
ova saradnja treba da se 
zasniva na onim krite-
rijumima, uslovima i pro-
ceduri koja je propisana 
od strane administra-
tivnog tela za izradu i 
postupak nacrta zakona. 
U saglasnosti sa ovim 
administrativnim telom, 
pravne kancelarije su u 
obavezi da u određenim 
fazama utvrde obave�- 
tenja i da ih usklade sa 
mnogobrojnim pravnim 
pitanjima koja se odnose 
na odgovornosti i nad-
le�nosti. 

Saradnja između Pravne 
kancelarije Skup�tine Ko- 
sova i UNMIK-a je zado- 
voljavajuća. To je očig-
ledno, posebno kada je 
reč o pravnim i proce-
duralnim pitanjima, ali i 

za vreme čitanja zakona u 
skup�tinskim odborima. 
Mislim da bi UNMIK-ova 
pravna kancelarija mogla 
mnogo vi�e da doprinese u 
fazi izrade nacrta zakona, 
nego za vreme faze čitanja 
zakona u parlamentu. 

P. Koji su prioriteti obuke 
osoblja?

O. Pobolj�anje radnog 
učinka osoblja je stalna 
briga. Obuka treba da 
bude usredsređena na os- 
posobljavanje zaposlenih 
u cilju savladavanja pra-
vila i procedure u svim 
fazama posla � od kan-

celarije za podno�enje do- 
kumenata do rada u 
skup�tinskim odborima i 
na skup�tinskim zase- 
danjima. Međutim, mi 
treba da insistiramo na 
učenju iz sistema sličnih 
kosovskom parlamentar-
nom sistemu, zato �to je 
iskustvo neprocenjiv iz- 
vor.  

P. Kako procenjujete ne- 
davnu inicijativu pokre-
nutu od strane skup�-
tinskih odbora za izradu 
nacrta zakona o jedna-
kosti među polovima?

O. U skladu sa Ustavnim 
okvirom i poslovnikom 
oni imaju pravo da pod-
nose nacrte zakona i da 
ih dostavljaju skup�tini. 
Prvi nacrt zakona koji 
je potekao od odbora za 
jednakost polova već je 
pro�ao kroz fazu princi-
pijelnog odobravanja i 
uskoro se očekuje dis-
kusija i konačno usvajanje 
zakona. Ovo pravo su 
počeli da koriste i ostali 
odbori. Ovakve poduhvate 
treba uvek podr�ati. �ta-
vi�e, odbor za trgovinu i 

Direktor pravnog odeljenja Skup�tine Kosova, gospodin Daut Beqiri, osvrće se na rad tog odeljenja. Uprkos saznanjima o kvalitetu 
rada, on priznaje da se jo� mnogo toga mo�e pobolj�ati, kako bi Skup�tini Kosova bile na raspolaganju najbolje usluge.  
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trojezičnog �Pojmovnika 
pravnih i parlamentarnih 
izraza� (glosara). Na koji 
način Vi i pravna kan- 
celarija planirate da dop-
rinesete?

O. Primena projekta za 
sastavljanje pojmovnika 
pravnih i parlamentarnih 
izraza je konačno počela, 
uz podr�ku OEBS-ovog 
odeljenja za demokrati- 
zaciju. Ja sam član uprav-
nog odbora. Međutim, ja 
ću takođe dati svoj stručni 
doprinos za pravne i par-
lamentarne izraze, tako da 
ćemo imati jedan visoko 
kvalitetan pojmovnik. 

P. Na sastanku koji je 
odr�ala FNSt (Friedrich 
Naumann fondacija) za 
pravno osoblje pomenuli 
ste da se Va�a kancelarija 
suočava sa većim obimom 
posla zbog sve veće za- 
konodavne inicijative. Na 
koji način Vi planirate 
rad svog osoblja sa odbo- 
rima? Da li Vam nedos-
taju kadrovi? Kakvi su 
Va�i planovi po tom pita-
nju?

O. Neosporna je činjenica 
da se zakonodavni proces 
u skup�tini povećava. 
Skoro svake radne nedelje 
skup�tina generalno dis-
kutuje o zakonu i usvaja 
zakon. Ovaj tempo disku-
sije i usvajanja zakona 
zahteva maksimalnu an- 
ga�ovanost i obavezu za- 

poslenih u pravnim kan-
celarijama za vreme rada 
po odborima. Skup�tina 
je do sada osnovala 19 
od- bora. Postoji samo 
pet timova zaposlenih koji 
pru�aju podr�ku i izvr-
�avaju administrativno-
profesionalan posao. Us- 
koro se očekuje osnivanje 
tima zvaničnika - slu�-
benika koji će raditi sa 
odborima. 

P. Gospodine Beqiri, �ta 
po Vama IPS (inicijativa 
za podr�ku skup�tini) 
mo�e da uradi kako bi 
Vam u budućnosti po- 
mogao da prevaziđete te�- 
koće sa kojima se suoča-
vate u Va�em radu?

O. Doprinos IPS je ogro- 
man i neosporan. Ta po- 
moć se uglavnom zasniva 
na informacijama iz 
određenih oblasti o svim 
aktuelnim pitanjima i na 
drugim vidovima podr�ke 
skup�tinskim aktivnos-
tima. Ja verujem da će 
ovaj doprinos u buduć- 
nosti biti jo� potrebniji, 
posebno za projekte kao 
�to je izdavanje poslov-
nika. Ja takođe mislim 
da ćemo mi pozdraviti 
projekte obuke zaposlenih, 
uzimajući u obzir na�e 
specifične potrebe. U sk- 
ladu sa tim, svaki projekat 
koji razmatra primenu 
poslovnika će biti pozd-
ravljen. slike sa nedavno odr�anih sednica skup�tine.
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Aktivnosti podr�ke Skup�tini 
Friedrich Naumann Stiftung (FNSt) organizuje posetu odbora Austriji 
Pored konsultativne podr�ke koju nudi članovima parlamenta, Friedrich 
Naumann Stiftung organizuje radnu posetu Austriji za predsedavajuće 
i potpredsednike odobora za bud�et, odbora za trgovinu i industriju 
i odbora za finansije i ekonomiju.  Cilj ove posete, koja se odr�ava 
između 9. i 13. decembra, je pru�anje mogućnosti parlamentarcima 
da razmene iskustva sa svojim kolegama iz austrijskog parlamenta. 
Planirani su kontakti sa ekonomskim institucijama i potencijalnim 
investitorima. 

Radionica za pravno osoblje skup�tine, gospodin Michael Georg Link, 
FNSt.
30. septembra  je gospodin Michael Link, konsultant nemačke fondacije 
Friedrich Naumann, odr�ao radionicu za pravno osoblje Skup�tine 
Kosova. U saradnji sa timom OEBS-a za podr�ku centralnoj vladi, 
radionica se bavila metodama pobolj�anja načina rada u okviru 
pravnog odeljenja skup�tine, kao �to su praktični načini uvr�ćivanja 
amandmana u nacrte zakona. Pored ovih praktičnih saveta nemačkih 
kolega, pravno osoblje je pokazalo veliko interesovanje za evropske 
zakonodavne procese. U svetlu potrebe usklađivanja kosovskog 
zakonodavstva sa standardima EU �Aquis Communitaire�, FNSt 
planira da ponudi  temeljne tematske konsultacije za pravno osoblje. 

Poseta organizovana za Slu�bu javnog informisanja Skup�tini Slo-
venije 
Posetu Sloveniji su organizovali timovi OEBS-a za podr�ku centralnoj 
vladi i medijima za članove odeljenja za javno informisanje Skup�tine 
Kosova. Projekat je na jednom mestu  okupio predstavnike Kosova i 
njihove kolege iz slovenačke skup�tine, uključujući sastanke odr�ane 
sa zamenikom načelnika informativnog odeljenja Skup�tine Slovenije, 
urednikom biltena slovenačkog parlamenta �Porocevalec� i načelnikom 
informativnog odeljenja vlade Slovenije. Kosovskoj delegaciji je veoma 
blizak način rada odeljenja za informisanje Skup�tine Slovenije koji 
međusobno deluje sa javno�ću. Načini saradnje vladinih agencija i 
pristup prihvaćen od strane skup�tine, �to uključuje dobro obave�tene 
novinare, internet (skup�tinski website) i regionalnu mre�u, sve to 
funkcioni�e u cilju promocije Slovenije u inostranstvu.  

Projekat za medije: obuka za novinare parlamenta i TV serija o 
Skup�tini Kosova, od 29. septembra do 3. oktobra
Prva faza programa za medije je odr�ana pod pokroviteljstvom OEBS-
ovih timova za podr�ku centralnoj vladi i medijima i bila je usmerena 
na obuku parlamentarnih novinara o političkom izve�tavanju. Rezultat 
ovog projekta je tridesetominutna serija za  televizijski programa koji 
će biti emitovana  na mesečnoj osnovi (oktobar, novembar i decembar). 
Na osnovu uspe�ne početne faze, dalji programi će biti snimljeni u 
2004. godini.

Cilj projekta je jačanje istra�ivačkih sposobnosti kosovskih novinara 
koji se bave političkim izve�tavanjem i veći nivo znanja o tome 
kako se prave TV serije koje su odraz aktuelnog političkog dijaloga i 
razvoja, a u isto vreme imaju za cilj informisanje javnosti. U skladu sa 
dogovorom, kao i sa onim o čemu su izvestili slovenački stručnjaci za 
vreme obuke koju su odr�ali na Kosovu, u drugu fazu ovog projekta će 
biti uključena i poseta četiri kosovska novinara Sloveniji, i to po osnovi 
funkcije glavnog urednika. Kao deo intenzivne obuke i međusobnog 
delovanja, slovenački stručnjaci će se vratiti na Kosovo kako bi odr�ali 
zavr�ni deo obuke u decembru.

NDI obuka o odnosima sa biračkim telom tokom oktobra 
Za vreme oktobra meseca NDI je zakazao regionalnu obuku o 
odnosima sa biračima u pet kosovskih regiona. Ciljna grupa ove obuke 
su bili savetnici skup�tina op�tina, a obuka je bila usedsređena na 
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�irok spektar pitanja, kao �to su: funkcionisanje skup�tina op�ina, 
raspolaganje bud�etom, pregled izvr�ne vlasti, i drugo. Deo obuke je 
bio posvećen raznovrsnoj publici, koju su činili op�tinski savetnici i 
predstavnici NVO i političkih partija. Cilj je bio da se potpomogne 
bolja saradnja među svim uključenim akterima kako bi se pobolj�ali 
odnosi sa biračkim telom. 

Osnivački sastanak uredničkog odbora postojećeg projekta �Poj-
movnika� (Glosara) 
U petak 31. oktobra 2003. urednički odbor projekta �Pojmovnika� 
je odr�ao osnivači sastanak. Diskutovalo se i o načinima rada i 
poslovniku, �to je i usvojeno.

KIDI analize na internetu
Kosovski istra�ivački i dokumentacioni institut (KIDI) je sačinio 
izve�taj o radu skup�tine, od prvih izbora odr�anih u oktobru 2001. 
Svrha izve�taja je obezbeđivanje analize o tekućem funkcionisanju 
vlade, kroz analizu rada četiri skup�tinska odbora i četiri njima srodna 
ministarstva: (1) Trgovina i industrija (2) Rad i socijalna za�tita (3) 
Za�tita okoline i prostorno planiranje i (4) Obrazovanje i nauka. 
Pored predsedavajućih pomenutih odbora i ministarstava, autori su 
intervjuisali i njihove savetnike, međunarodne sekretare, predstavnika 
OEBS-a za nadgledanje skup�tinskog rada i koordinatora inicijative 
za podr�ku skup�tini. Na kraju izve�taja KIDI je iza�ao sa veoma 
jasnim preporukama koje imaju za cilj efikasniji rad skup�tine i veći 
nivo saradnje između kosovskih institucija i međunarodne zajednice. 
Potpun izve�taj KIDI analiza o skup�tini mo�e se videti na KIDI veb-
sajtu: www.kodi.ipko.net.

Javna rasprava o nacrtu zakonodavne inicijative 
Friedrich Ebert fondacija (FES) i Nacionalni institut za demokratiju 
(NDI) usagla�avaju načine pomoći va�nim skup�tinskim odborima 
kada je reč o organizovanju javnih rasprava o dva zakona: Zakon o 
anti-diskriminaciji i zakon o javnom zdravlju. 

Trenutno NDI privodi kraju �Priručnik za javne rasprave�. Nacrt 
priručnika je prosleđen svim partnerima inicijative za podr�ku 
skup�tini (IPS), kako bi bila obezbeđena povratna informacija. Javne 
rasprave se smatraju apslutno glavnim za demokratsko funkcionisanje 
parlamenta i parlamentarnih odbora, s obzirom da one omogućuju 
građanima da učestvuju u razvoju određenih pitanja i da na taj 
način poma�u razvoj javnog mnjenja u određenim merama ili 
pitanjima. Javne rasprave koje slede pobolj�aće kvalitet nacrta zakona, 
proveru i nadzor nad radom vlade i postojeće probleme u određenim 
oblastima. 

Friedrich Ebert fondacija (FES) organizuje posetu odbora za rad i 
socijalnu za�titu  BiH
FES je izabrao Federalni parlament Bosne i Hercegovine kao sledeću 
destinaciju za posetu izabranih članova kosovskog parlamenta 
između 29. novembra i 3. decembra 2003. u okviru uspostavljanja 
�Regionalnog programa razmene parlamentaraca�  kao deo podr�ke 
vlade Nemačke Paktu za stabilnost. BiH je izabrana zbog sličnosti 
sistema, iskustva i porekla, kao i zbog multietničkog okvira saradnje 
u oba slučaja. Zarad ove aktivnosti, FES je radio zajedno sa odborom 
za rad i socijalnu za�titu, kao i sa odborom za zdravstvo, zbog 
izabranih pitanja na kojima će se FES fokusirati, kao �to su socijalne 
i zdravstvene reforme, nezaposlenost - pitanja koja utiču na razvoj 
Kosova. FES očekuje da će kosovski parlamentarci imati znatnu dobit 
od saradnje sa njihovim bosanskim partnerima, posebno kada je reč o 
iznala�enju praktičnih načina zajedničkog rada raznovrsnih etničkih 
grupa o mnogim pitanjima.

Politička �kola u �trasburgu
U �trasburgu je, u organizaciji Saveta Evrope, od 21. do 26. oktobra 
2003. godine odr�an seminar o kosovskoj i bosansko-hercegovačkoj 
političkoj �koli. U ovom događaju učestvovala je vi�estranačka 
delegacija, koju su sačinjavali pripadnici svih političkih stranaka � 
osim koalicije Povratak (KP) � kao i podjednak broj predstavnika 
nevladinih organizacija. Ovaj seminar bio je poslednji u seriji od tri 
seminara političke �kole Pri�tina i političke �kole Bosne i Hercegovine.

Mesto događanja bio je grad �trasburg, poznat kao simbol vi�evekovnog 
stradanja zbog svog polo�aja na granici između dve evropske sile, 
Nemačke i Francuske, u srcu Evrope. 

Gospodin J.P. Klajn i gospođica Doris Pek ostavili su najveći utisak na 
učesnike: oboje dobri poznavaoci političke situacije u biv�oj Jugoslaviji. 
Gospodin Klajn je radio u Bosni i Hercegovini od 1997. do 2002. 
Godine, i zavr�io kao Specijalni predstavnik Generalnog sekretara 
(SPGS), a gospođica Doris Pek je član Evropskog parlamenta i vi�e puta 
je boravila na Kosovu u toku proteklih 15 godina. Ona je istakla: �Ne 
tra�imo od vas da se grlite, ali tra�imo su�ivot�.

Gospodin D�ezair Murati, član parlamentarne grupe Ostale zajednice 
i ko-predsednik Vatana, je u svojoj prezentaciji govorio o stavu većine 
međunarodnih zvaničnika koji Kosovo vide kroz crno-belu prizmu 
srpsko-albanskih odnosa, zanemarujući ostale zajednice i njihovu 
pozitivnu ulogu u integraciji u novo kosovsko dru�tvo. One daju 
pozitivne primere koji kod drugih zajednica mogu da poslu�e kao 
podstrek za prevazila�enje situacije, tvrdeći, u isto vreme, da je to 
daleko od onoga čemu se te�i.



Slike u ovom izdanju: 
OEBS (1, 3, 4, 6, 8, 9, 11, 12, 14, 15, 16, 17, 20, 21, 22, 24), Lamers (p. 5), UNMIK-DPI (p. 13), Willert (p. 19).

Kao međuagencijski koorinator demokratskog pro-
grama podr�ke Skup�tini Kosova, Inicijativa za 
podr�ku Skup�tini (IPS) te�i ka ojačavanju i profe-
sionalnom usavr�avanju Skup�tine Kosova u raz-
voju sposobnosti kako bi ona postala stabilna, funk-
cionalna i produktivna zakonodavna Skup�tina, 
koja funkcioni�e u skladu sa vladavinom prava i u 
ime svih zajednica i građana ravnopravno.  

Članovi IPS radiće kako bi pribli�ili resurse jednom 
cilju. Rad IPS usredsrediće se na demokratsku 
političku kulturu zasnovanu na poznavanju i 
po�tovanju demokratskih pravila i postupka, trans-
parentnosti i odgovornosti prema javnosti, raz-
voju i primeni zakonodavnog dnevnog reda, 
pregledu izvr�ne vlasti i po�tovanja vi�ejezičnosti u 
Skup�tini. 

Kao koordinator među agencijama koje podr�avaju 
Skup�tinu Kosova, IPS podr�ava Skup�tinu preko 
konferencija i obuka, radionica sa Odborima, 
tehničke pomoći zakonodavnom procesu, pru�a 
savete Predsedni�tvu, predesavajućima u Odborima 
i pojedincima koji su članovi Skup�tine, organizuje 
radne posete drugim parlamentima, obučava pravno 
osoblje i tumače u Skup�tini. Rad savetnika i kon-
sultanata u Skup�tini i njenim Odborima takođe 
spada pod koordinaciju IPS.

Trenutni učesnici u IPS: 
Friedrich Ebert Stiftung (FES), Friedrich Naumann Stiftung 
(FNS), Konrad Adenauer Stiftung, Istočno � zapadni pro-
jekat parlamentarne prakse (Holandija), Evropska agenc-
ija za rekonstrukciju (EAR), Agencija SAD za međunarodni 
razvoj (USAID) u saradnji sa Nacionalnim institutom za 
demokratiju (NDI), Razvojnim programom UN (UNDP) 
u saradnji sa Međuparlamentarnom unijom (IPU), Kon-
zorcijum francuskog, nemačkog i belgijskog  Parlamenta. 
Odeljenja demokratizacije pri OEBS i Sekretarijat Skup�tine 
uz aktivnu podr�ku kancelarije Premijera, stuba IV UNMIK 
(EU) i dr�avnih kancelarija koje se nalaze u Pri�tini 
- Austrijska, Belgijska, Nemačka, Italijanska, Holand-
ska, �vajcarska, kancelarija Velike Britanije i Sjedinjenih 
dr�ava.

Izjava misije
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Zapa�anja koja su nave-dena u ovoj novini su autorova i ne oslikavaju poglede 
Skup�tine, misije OEBS-a na Kosovu ili organizacije koje su partneri u IPS.


